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هفته نامه فرهنگی ـ اقتصادی ـ سیاسی

اجازه تجاوز به کشور را نمی دهیم
رییس مجلس شورای اسلامی تاکید کرد که قدرت بازدارندگی فعال جمهوری اسلامی ایران 
به گونه ای است که اجازه تجاوز به کشور را نمی دهیم. محمدباقر قالیباف درباره میزان آمادگی 
دس��تگاه های اجرایی و نظامی کش��ور در برابر تحولات امنیتی منطقه گفت: رس��الت همه ما در 
جمهوری اس��لامی برقراری امنیت پایدار اس��ت. وی افزود: از ابتدای انقلاب اس��لامی تا امروز 

توانسته ایم با همین قدرت، این وظیفه اولیه و مهم و اساسی را در تحت هر شرایطی...

 چشم انداز عدالت مالیاتی
 در دولت وفاق

۱۵ تا ۴۹ سالگی سن مناسب بارداری

گ��روه اقتص��اد کلان: ب��ه تازگی وزیر اقتصاد از پیش��نهاد ۲ برابر ش��دن 
معافی��ت مالیات��ی حقوق و افزایش س��قف معافی��ت به ۲۴ میلیون تومان 
در بودجه ۱۴۰۴ خبر داده اس��ت. عبدالناصر همتی در پیامی نوش��ت که 
در راس��تای تأکیدات رئیس جمهور مبنی بر حمایت از حقوق بگیران و 
ایجاد عدالت مالیاتی، وزارت امور اقتصادی و دارایی پیشنهاد ۲ برابرشدنِ 
س��قف معافیت مالیاتی حقوق  بگیران نس��بت به س��ال جاری، یعنی تا ۲۴ 
میلیون تومان، را در لایحه بودجه س��ال ۱۴۰۴ ارائه کرد. حالا س��ووال 
این است که آیا چنین پیشنهادی در لایحه بودجه جدید و بعد از اعمال 
نظر مجلس محقق خواهد شد یا خیر؟ از سوی دیگر این سووال مطرح 
اس��ت که دولت چهاردهم برای عملی کردن عدالت در سیاس��ت های 
مالیاتی چه برنامه و چه ابزارهایی برای این کار در دست دارد؟ توجه به 
درآمدهای مالیاتی در س��ال های گذش��ته افزایش یافته است؛ موضوعی 

قابل پیش بینی پس از تشدید تحریم ها و...

گ��روه اجتماعی: معاون بهداش��ت وزارت بهداش��ت ب��ا بیان اینکه 
محدودیت سنی برای بارداری برداشته شده است و سنین ۱۵ تا ۴۹ 
س��ال برای بارداری مناس��ب اعلام می ش��ود، خواستار توجه ویژه به 

قشر تحصیل کرده متاهل جامعه در برنامه های...

افزایش قیمت بنزین فقط با نظر سران قوا
گروه انرژی: در روزهایی که موضوع مواجهه دولت با تغییر قیمت حامل های انرژی بیشتر از هر زمان دیگری مطرح شده عضو کمیسیون انرژی مجلس با بیان اینکه مجلس 
هیچ برنامه ای برای افزایش قیمت بنزین و برق ندارد، گفت: این موضوع در اختیار دولت اس��ت؛ اما هرگونه تغییروتحول نیازمند اجماع س��ران قواس��ت و باید همه جوانب آن در 

نظر گرفته شود. مالک شریعتی همچنین از واردات روزانه ۳۰۰ میلیون مترمکعب گاز با اجرای قرارداد ایران و روسیه خبر داد...
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جامعهازبیعدالتیهای
اقتصادیواجتماعی

رنجمیبرد

هرچند قانون س��اماندهی بازار ملک، زمین و اجاره بها توس��ط 
دولت ابلاغ ش��ده، اما پایش خبرنگار تجارت از دفاتر مش��اوره 
املاک و رصد وضعیت مس��تاجران در اس��تان های تهران و 
البرز نشان می دهد که این قانون اساسا نتوانسته بهبودی در 
وضعیت آشفته مسکن اجاره ای در ایران ایجاد کند. بسیاری 
از موجران با این استدلال که قیمت ملک در حال بالا رفتن 
اس��ت، هر س��ال بر قیمت اجاره بهای دریافتی می افزایند. بر 
اس��اس آمارهای مرکز پژوهش��ها، بین ۴۵ تا ۴8 درصد هزینه 
ه��ای خان��واده ها در پایتخت و کلانش��هرها صرف اجاره بها 
می شود. رقمی که در شهرهای کوچک و روستاها بین ۲۰تا 
۲۵درصد است. دولت برای مواجهخه با این آشفتگی ها قانونی 
را تصویب کرده تا به رعم خود از اس��تثمار ش��دید مس��تاجران 
جلوگیری کند. اما واقعیت آن است که بخشنامه های دستوری 
و فرمان هرگز نمی تواند در این بخش اثرگذار باشد. بیت الله 
ستاریان استاد دانشگاه تهران و تحلیلگر بازار مسکن در گفتگو 
با تجارت به خطرات اجرای یک چنین قوانینی در بازار مسکن 
و کلیت اقتصاد ایران اشاره می کند. او معتقد است فشار بیش از 
اندازه به موجران باعث می شود آنها از خیر فعالیت در این حوزه 
گذشته و دارایی خود را وارد بازارهای سوداگرانه یا خرید ملک 
در ترکیه، امارات، گرجس��تان و...کنند. س��تاریان از دولت می 
خواهد برای کوتاه مدت با ساتفاده از رویکردهای تسهیلاتی 
از مستاجران حمایت کند و سپس پروژه ساخت مسکن توسط 
بخش خصوصی را استارت بزند. قانون ساماندهی بازار مسکن 
اجاره ای ابلاغ ش��د. مطابق این قانون حداکثر افزایش اجاره 
بها در شهرها و کلانشهرها ۲۵درصد تعیین شده است. با این 
قانون آیا می توان گفت که مش��کلات بازار مس��کن اجاره ای 
حل ش��ده یا مصائب مس��تاجران کاهش می یابد؟ فرضی که 
این قانون، مبتنی بر آن تصویب شده این است که صاحبخانه 
ه��ا در ای��ران ثروتمن��د و پولدارند و هر اندازه که بخواهند می 
توانن��د اج��اره بها را بالا ببرند؟ فرض بعدی هم آن اس��ت که 

واحدهای مسکونی اجاره ای به اندازه مستاجران وجود دارد، 
بنابراین دلیلی ندارد که صاحبخانه ها قیمت اجاره را بیش از 
اندازه بالا ببرد! این مها مفروضات اشتباهی هستند. موجران 
در این معادله معلول هستند نه علت. اینکه موجر این توانایی 
را دارد که اجاره بهای مورد نظر خود را اعلام کند و مس��تاجر 
ناچار به پرداخت اجاره بها است، فقط یک معلول است. بنابراین 
پیش فرض تصویب این قانون اشتباه است. بحث این است که 
واحد مسکونی به تعداد لازم و مطابق تقاضا موجود نیست و در 
عرضه و تقاضای مسکن مشکل وجود دارد. اگر دولت دست 
به یک چنین اقدامی بزند و با بخش��نامه موجران را ناچار به 
افزایش ۲۵درصدی کند، خطای بزرگی کرده است. شاید در 
یک سال تبعات مخرب این قانون نمایان نشود اما در سالهای 
بعد مش��کلات بس��یاری شکل می گیرند. خطراتی که اجرای 
این قانون ممکن اس��ت داش��ته باش��د، چیست؟ وقتی قیمت 
یک واحد مسکونی امسال ۱میلیارد تومان است و سال آینده 
می ش��ود ۳میلیارد ، صاحبخانه نمی تواند قیمت ملک اجاره 
ای خود را ۲۵درصد افزایش دهد! این کالا)مس��کن( با تمام 
متعلقاتش گران ش��ده از جمله اجاره بها. دولت اما با دس��تور و 
بخشنامه و فرمان می خواهد این روند طبیعی را مختل کند. 
در بازار مکانیسمی برای تعیین اجاره بها وجود دارد. مثلا گفته 
می ش��ود یک هش��تم قیمت ملک باید به عنوان رهن ملک 
تعیین شود. وقتی قیمت ملکی در طول ۱سال ۲۰۰درصد بالا 
می رود، طبیعی اس��ت که یک هش��تم ۳میلیارد تومان با یک 
هش��تم ۱میلیارد تومان فرق اساس��ی دارد. وقتی دولت روی 
اجرای این قانون پافشاری کند، توافقات نانوشته و غیر رسمی 
بین موجر و مس��تاجر رد و بدل می ش��ود. در واقع ش��فافیت از 
میان می رود. خطر دوم این است که موجر خانه خود را دیگر 
اجاره ندهد. در این صورت مشکلات بیشتری در حوزه مسکن 
اجاره ای شکل می گیرد چرا که عرضه کاهش یافته و تقاضا 

همچنان افزایشی است.

بیت الله ستاریان کارشناس اقتصاد مسکن در گفت و گو با تجارت مطرح کرد

خطای سیاستی در تدوین قانون سقف اجاره بها

پایگاه خبری ـ تحلیلی نقش جهان نیوز

نیوز
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گروه سیاس�ی: رئیس جمهور که میزبان 
جمع��ی از نماین��دگان و اعض��ای جبهه 
پای��داری ب��ود، پس از ش��نیدن نظرات و 
دیدگاه های آنان درباره مس��ائل مختلف، 
ضمن تش��ریح ابع��اد گفتمان وفاق ملی، 
به بیان چرایی برخی مش��کلات مبتلابه 
کش��ور به ویژه در بخش اقتصاد، سیاست 
و فرهن��گ و همچنین برنامه دولت برای 

حل این مشکلات پرداخت.
به گزارش »تجارت«، مسعود پزشکیان در 
این دیدار گفتمان دولت چهاردهم در ایجاد 
وحدت و انسجام در کشور را نه یک انتخاب 
بلکه یک ضرورت و نیاز مبرم برای حال و 
آینده کشور عنوان کرد و گفت: ما معتقدیم 
آنچه کش��ور را در برابر هر تهدید خارجی 
مص��ون و محف��وظ خواه��د کرد و قدرت 
ما را برای ایس��تادگی در مقابل دش��منان 
تقویت می کند، تحقق وحدت و انسجام در 
کشور است. رئیس جمهور در ادامه جذب 
حداکث��ری هم��ه افراد جامعه با س��لایق 
مختلف را از جمله اصول اساسی انقلاب 
اس��لامی برشمرد و تصریح کرد: هدف و 
تلاش ما این اس��ت که با رفتار و عملکرد 
صحیح و اصولی با مردم، آن بخش از جامعه 
ک��ه دچار دلخ��وری و گلایه مندی هایی 
شده اند نیز به سمت خود بیاوریم نه اینکه 
فاصله آنها را با نظام و حاکمیت روز به روز 

بیشتر کنیم. رئیس جمهور نارضایتی های 
ب��ه حق م��ردم از مش��کلات اقتصادی، 
تبعیض و بی عدالتی را ناش��ی از انباش��ت 
سوءعملکردها عنوان کرد و افزود: اینکه 
ام��روز جامعه م��ا از بی عدالتی در نظامت 
س��لامت، اقتصاد و آم��وزش رنج می برد 
به خاطر این اس��ت که برنامه های تدوین 
ش��ده از س��وی ما مسئولین عدالت محور 
نبوده و ما در تلاش��یم در مس��یر اصلاح 
این روند حرکت کنیم، گر چه این فرایند 
زمان بر و مس��تلزم بازنگری در روش ها و 
ش��یوه های مدیریتی است. رئیس جمهور 
اتخاذ رویکردهای تنگ نظرانه و رفتارهای 
سلبی را موجب سرخوردگی و دل مردگی 
جامعه به ویژه نسل جوان و هزینه تراشی 
برای نظام دانست و گفت: ما معتقدیم اگر 

ع��ده ای از س��ر ناآگاهی خطایی مرتکب 
شدند، نباید بدون اغماض و مسامحه آنها 
را طرد یا از محیط کار یا دانش��گاه اخراج 
کرد، بلکه باید آنها را روش��ن و آگاه کرد. 
پزشکیان در ادامه با بیان اینکه هیچ ظلمی 
بالاتر از آن نیس��ت که یک حرف و رفتار 
غل��ط را ب��ه زور در جامعه اجرا کرد، افزود: 
م��ا معتقدیم اص��ول و ارزش های انقلاب 
اس��لامی قابل افتخار و قابل دفاع است و 
راهکار بس��یاری از مشکلات کشور را در 
ب��ر دارد، ام��ا برخی نگاه و رفتار غلط خود 
را به نظام و انقلاب نس��بت می دهند و با 
زور و دع��وا ب��ه دنبال اجرای آن در جامعه 
هس��تند. رئیس جمه��ور اظهار کرد: بنده 
در انتخاب��ات مجلس با ادعای عدم التزام 
به نظام جمهوری اس��لامی رد صلاحیت 

ش��دم، در حالی که در تمام زندگی ام پس 
از پیروزی انقلاب، صرف کار و خدمت به 
نظام جمهوری اسلامی ایران بوده است. 
پزشکیان در بخش دیگری از سخنان خود 
ملاک و معیار به کارگیری مدیران در دولت 
چهاردهم را ارزشیابی بر اساس شاخص ها 
و شایستگی ها عنوان کرد و افزود: ما از ابتدا 
به هیچ کس وعده پس��ت و مقام ندادیم 
و ب��رای انتخاب مدیران ش��اخص تعیین 
کردیم و از حضور هر مدیری که واجد این 
شرایط باشد ولو اینکه بر علیه ما بوده باشد، 
استقبال می کنیم. رئیس جمهور همچنین 
غلبه بر چالش ها و مشکلات اجتماعی را 
نیازمند انش��راح صدر و پرهیز از هر گونه 
برخورده��ای تند و نادرس��ت عنوان کرد 
و گف��ت: برای حل چالش های اجتماعی 
نباید به گونه ای رفتار کنیم که مردم تصور 
کنند ما دش��من آنها هس��تیم، بلکه باید با 
انش��راح صدر، رفتار عزتمندانه و با حفظ 
کرام��ت، آحاد جامعه آنه��ا را در این مهم 
س��هیم کنیم. پزشکیان در پایان تصریح 
کرد: ما صادقانه به دنبال خدمتگزاری به 
مردم و حل مشکلات کشور هستیم و در 
این مس��یر از همه جریانات و دیدگاه های 
مختلف دعوت می کنیم به جای اختلاف 
و دعوا با یکدیگر به ما در این هدف مقدس 

کمک کنند.

پزشکیان در دیدار با اعضای جبهه پایداری تاکید کرد؛

جامعه از بی عدالتی های اقتصادی و اجتماعی رنج می برد

گروه سیاسی: دیروز دوشنبه هفتم اکتبر 
)۱6 مهر( همزمان با موعد یک س��الگی 
حمله تاریخی حماس به س��رزمین های 
اش��غالی بود که تح��ت عنوان »طوفان 
الاقص��ی« از آن یاد می ش��ود. حمله ای 
که افسانه بازدارندگی و شکست ناپذیری 
رژیم صهیونیس��تی را برای همیش��ه در 
گورستان تاریخ دفن کرد. طی یک سال 
گذشته تحرکات میدانی و فیزیکی رژیم 
اس��رائیل در ظاهر ام��ر از پیروزی آن ها 
حکای��ت دارد اما واقعیت امر این اس��ت 
که 7 اکتبر لحظه ای تاریخی اس��ت که 
طی آن اضمحلال، س��قوط و فروپاشی 
درونی صهیونیس��ت ها را رقم زده است. 

ب��ه گزارش »تج��ارت«، 7 اکتبر لحظه 
تاریخ��ی ای ب��ود که می ت��وان از آن به 
عن��وان گرانی��گاه آغ��از ناکام��ی رژیم 
اس��رائیل یاد کرد. اهمی��ت رخدادهای 
این لحظه تاریخی به اندازه ای است که 
»بنیامین نتانیاهو«، نخس��ت وزیر رژیم 
اشغالگر با وجود گذشت یک سال از این 
حادثه، روز یک شنبه در جریان بازدیدی 
از نیروهایش در مرز با لبنان، در اش��اره 
ب��ه عملیات »طوف��ان الاقصی« اذعان 
کرد: یک س��ال پیش ضربه محکمی به 
ما وارد شد.« عملیات »طوفان الاقصی« 
عملی��ات نظامی نیروهای حماس علیه 
اس��رائیل و در واکن��ش به جنایات رژیم 

صهیونیس��تی در کش��تار فلسطینیان و 
هَتْک حرمت مس��جدالاقصی بود. این 
عملی��ات در منطقه م��رزی میان غَزّه و 
س��رزمین های اشغالی فلسطین و در ۱۵ 
مهر سال ۱۴۰۲ش )7 اکتبر سال ۲۰۲۳م( 
آغاز و تا چندین روز ادامه داشت. در ۱۵ 
مهر س��ال ۱۴۰۲ش مصادف با 7 اکتبر 
س��ال ۲۰۲۳م، نیروهای حماس مستقر 
در نوار غزه، با طراحی و اجرای عملیاتی 
غافلگیرانه، به س��رزمین های در اشغال 
اسرائیل یورش بردند. در دقایق ابتدایی 
ای��ن عملی��ات، ۵ هزار راکت به س��مت 
سرزمین های اشغالی شلیک شد پس از 
آن، نظامیان حماس با عبور از دیوار حائل 

بین نوار غزه و سرزمین های اشغالی، به 
شهرک های صهیونیست نشین یورش 
زمینی بردند. دس��تور عملیات را محمد 
ضیف از فرماندهان گردان قس��ام صادر 
کرد. در س��اعات اولیه عملیات،  گروهی 
از ش��هروندان و نظامیان صهیونیس��تی 
توسط حماس دستگیر و به عنوان اسیر به 
غزه منتقل شدند. با شروع موج حملات، 
وزی��ر جنگ رژیم صهیونیس��تی اعلام 
وضعی��ت فوق العاده کرد. تعداد نیروهای 
ش��رکت کننده در ای��ن عملیات از جانب 
نیروه��ای حماس، نزدیک به ۱۰۰۰ نفر 
و نق��اط عملیات��ی ورودی به خاک های 

اشغالی، ۱۵ نقطه معرفی شده است. 

»تجارت« دستاوردها و تاثیرات عملیات طوفان الاقصی را با گذشت یک سال بررسی کرد

پایان افسانه شکست ناپذیری تل آویو

هشدار واشنگتن به زیاده روی نتانیاهو
گ��روه سیاس��ی: در ش��رایطی ک��ه نتانیاه��و و کابینه 
جنگ طلب رژیم اسرائیل از قطعی بودن پاسخ به حمله 
موشکی ایران )عملیات وعده صادق ۲( سخن به میان 
می آورند، ش��واهد از فش��ار شدید دولت باید برای مهار 
س��گ ه��ار خود در منطقه خاورمیان��ه حکایت دارد. به 
گزارش »تجارت«، رسانه های آمریکایی به نقل از منابع 
آگاه در دولت آمریکا گزارش داده اند کاخ سفید به شدت 
نگران پیامدهای اقدام اسرائیل علیه ایران در منطقه و 
حتی برای نظامیان آمریکایی حاضر در خاورمیانه است. 
»متیو میلر«، سخنگوی وزارت امورخارجه آمریکا دیروز 
سه شنبه )۱7 مهر( تاکید کرد: دولت آمریکا با محفوظ 

دانش��تن حق پاس��خ بارها با اس��رائیل درباره چگونگی 
واکنش نش��ان دادن گفت وگو داشته است. تاخیر رژیم 
اس��رائیل نیز در نش��ان دادن پاسخ به عملیات صادق ۲ 
به نوعی تایید کننده مذاکرات فشرده آمریکا و احتمال 
اعمال فشار بایدن برای مهار زیاده روی نتانیاهو است. 
گزارش رس��انه های آمریکایی از افزایش نگرانی شدید 
واش��نگتن از تحرکات آتی رژیم اس��رائیل حکایت دارد. 
پایگاه خبری آمریکایی آکس��یوس در گزارشی با اشاره 
به رایزنی های اخیر دولت بایدن و رژیم صهیونیس��تی 
درباره چگونگی پاس��خ ب��ه عملیات »وعده صادق ۲« 
که اول اکتبر از س��وی ایران علیه رژیم صهیونیس��تی 

انجام ش��د، نوش��ت: مقامات آمریکایی می گویند دولت 
بایدن مخالف پاس��خ دادن رژیم صهیونیس��تی به حمله 
ایران در هفته گذشته نیست، اما می خواهد حساب شده 
باش��د و اعتماد آن به مقامات این رژیم درباره اقدامات 
نظامی آن بسیار پایین است. آکسیوس نوشت: دو مقام 
آمریکایی در تماس تلفنی روز جمعه، س��الیوان مش��اور 
امنیت ملی کاخ سفید به وزیر امور استراتژیک اسرائیل، 
ران درم��ر، گفته اس��ت که ایالات متح��ده انتظار دارد 
وضوح و شفافیت از اسرائیل درباره برنامه هایش برای 
تلافی علیه ایران داشته باشد، زیرا این اقدامات بر نیرو ها 

و منافع آمریکا در منطقه تأثیر خواهد گذاشت.

روی خط خبر

اجازه تجاوز به کشور را نمی دهیم
ریی��س مجلس ش��ورای اس��لامی تاکی��د کرد که 
ق��درت بازدارندگ��ی فع��ال جمه��وری اس��لامی 
ایران به گونه ای اس��ت که اجازه تجاوز به کش��ور 
را نمی دهی��م. محمدباق��ر قالیب��اف درب��اره میزان 
آمادگی دس��تگاه های اجرایی و نظامی کش��ور در 
برابر تحولات امنیتی منطقه گفت: رسالت همه ما در 
جمهوری اسلامی برقراری امنیت پایدار است. وی 
افزود: از ابتدای انقلاب اسلامی تا امروز توانسته ایم 
با همین قدرت، این وظیفه اولیه و مهم و اساس��ی 
را در تحت هر ش��رایطی داش��ته باشیم چه در زمان 
مقابل��ه ب��ا گروه های ملحدی مثل منافقان و چه در 
جنگ��ی ب��ا رژیم بعثی و ص��دام و چه ها حادثه های 
دیگر. رییس مجلس تاکید کرد: البته ما همیشه این 
را گفته ایم که هیچ وقت قصد کشورگشایی نداریم 
و دنبال این نیستیم که در جایی ناامنی ایجاد کنیم 
ول��ی ق��درت بازدارندگی فعال ما به گونه ای اس��ت 
که حتما اجازه تجاوز به کشور را نمی دهیم. اگر هم 
کسی این جرات را پیدا کند، همه پاسخ ما به آن را 

در دو عملیات وعده صادق ۱ و ۲ دیدند.

  ناتوانی جامعه جهانی برای
 توقف جنگ شرم آور است

پ��اپ فرانس��یس رهبر کاتولیک ه��ای جهان طی 
نامه ای سرگشاده خطاب به کاتولیک های منطقه، 
ضمن همدردی با مردم فلسطین در نوار غزه، ناتوانی 
جامعه جهانی برای توقف جنگ را شرم آور توصیف 
کرد. پاپ فرانس��یس دیروز دوش��نبه طی نامه ای 
سرگشاده از ناتوانی شرم آور جامعه بین الملل برای 
پایان دادن به جنگ در خاورمیانه انتقاد کرد. او در این 
نام��ه  خطاب به کاتولیک های منطقه، گفت: »یک 
س��ال پیش، جرقه جنگ روش��ن شد ولی همچنان 
در یک مارپیچ خشونت، این جرقه در حال انفجار و 
گسترش است.« رهبر کاتولیک های جهان در این 
نامه نوشت: »به نظر می رسد که افراد کمی به آنچه 
بیشتر مورد نیاز و مطلوب بشر است یعنی گفت وگو 
و صلح اهمیت می دهند. خشونت هرگز صلح نمی 
آورد. تاریخ این را ثابت کرده ولی با این حال به نظر 
می رس��د س��ال ها و سال ها درگیری چیزی به ما یاد 
نداده است.« فرانسیس در نامه خود مستقیماً خطاب 
به مردم غزه نوشت: »من با شما مردم غزه هستم که 
مدت هاس��ت درگیر و در تنگنا قرار گرفته اید. ش��ما 

روزانه در افکار و دعاهای من هستید.«

 هیچ تهدیدی موجب
 عقب نشینی ما نمی شود

مع��اون اول رئیس جمه��ور گفت: هی��چ تهدیدی 
نمی توان��د موج��ب عقب نش��ینی م��ا از برنام��ه و 
کارهایمان شود، ما راه خود را محکم ادامه خواهیم 
داد. محمدرض��ا ع��ارف در گفت وگویی اظهار کرد: 
تهدیدها برای ما شوخی است. در ۴۰ سال گذشته 
نش��ان دادی��م هیچ تهدی��دی نمی توان��د موجب 
عقب نش��ینی ما از برنامه و کارهایمان ش��ود؛ ما راه 
خود را محکم ادامه خواهیم داد. وی درباره شهادت 
سیدحس��ن نص��رالله بیان کرد: م��ا از این غم های 
س��نگین فراوان داش��ته ایم، ولی تجربه نشان داده 
پش��ت ه��ر غم ب��زرگ، پیروزی و انس��جام بزرگ 
هم بدس��ت آمده اس��ت. این ش��هادت هم انسجام 
و وح��دت مجاهدین را بیش��تر می کند. معاون اول 
رئی��س جمه��ور افزود: معتقدم که خیلی محکمتر و 
باانگیزه تر این مس��یر ادامه می یابد. بعد از ش��هادت 
ش��هید موس��وی، سیدحسن نصرالله دبیرکل حزب 

الله شد که در ابتدا خیلی ها نگران بودند
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گ�روه اقتصاد کلان: س��الی که گذش��ته 
س��ال سختی برای بنگاه های اقتصادی 
و اقشار مختلف مردم به ویژه دهک های 
ضعیف جامعه بود. اگرچه رشد اقتصادی 
از محدوده ه��ای حدود صفر س��ال های 
قبل  تر فاصله گرفت و گفته می شود که 
به بالای ۴ درصد رسیده، اما واضح است 
که این رش��د منهای نفت نمی تواند عدد 
قابل توجهی باشد. در شرایطی که دست  
کم گفته ش��ده در دو س��ال اخیر شرایط 
فروش نفت بهتر از س��ال های ۹7 و ۹8 
شده و ورودی ارز به کشور تسهیل شده، 
رش��د و سرمایه گذاری در بخش صنایع، 
مع��ادن و حوزه های زیرس��اختی اتفاق 
نیفتاده اس��ت. به گ��زارش »تجارت«، 
اگرچ��ه به  زعم اقتصاددان ها همواره اثر 
رش��د اقتص��ادی در بلند مدت در زندگی 
مردم دیده می شود، اما در حدود سه سال 
گذش��ته حتی نش��انه ای از آثار رشد ۵ - ۴ 
درصدی در قدرت خرید و بزرگ ش��دن 
کیک اقتصاد یا افزایش س��هم ایران از 
اقتص��اد و تج��ارت جهان��ی و منطقه ای 
دیده نش��ده اس��ت. براساس آنچه بانک 
مرکزی اعلام کرده در خوش��بینانه ترین 
حالت نقدینگی در سال جاری ۲۵ درصد 
رشد خواهد کرد، یعنی عدد کل نقدینگی 
در پایان امس��ال به ۱۰۰۰۰ هزار میلیارد 
تومان خواهد رسید، یعنی دست  کم رشد 
۲۰۰۰ ه��زار میلی��ارد تومانی نقدینگی 
ظرف سال ۱۴۰۳ اتفاق خواهد افتاد. این 
وضعیت توام با سیاست های دستوری در 
حوزه پولی ست که سبب شده است نرخ 
بهره حقیقی منفی به مدت چندین سال بر 

اقتصاد ایران حاکم شود و زمینه فعالیت 
ه��ای غیرمول��د را در اقتصاد ایران ایجاد 
کند. تعیین دس��توری نرخ س��ود بانکی 
یکی از آفت های بازار پول کشور شناخته 
می ش��ود و همواره از سوی اقتصاددانان 
مورد نقد قرار می گیرد. تعیین نرخ سود، 
کمتر از نرخ سود بازار باعث شکل گیری 
ص��ف عظیم متقاضیان ب��رای دریافت 
اعتبار و همچنین تحمیل فشار شدید به 
بانک ها برای ارائه تسهیلات می شود. در 
سال های اخیر، در کنار این بازار رسمی، 
بازاره��ای موازی دیگ��ری نیز به وجود 
آمده اند که می توان نرخ سود ارائه شده در 
این بازارها را نرخی نزدیک به نرخ بهره 
معیار محس��وب کرد. بررس��ی وضعیت 
تامین مالی ش��رکت های تولیدی نشان 
می دهد که این ش��رکت ها در ش��رایطی 
که توانایی دریافت تسهیلات مالی را از 
بانک ها نداش��ته باش��ند به تامین مالی با 
نرخ های بسیار بالاتر از نرخ بهره بانک ها 
تن می دهند. شرکت های تامین سرمایه 
عموما با نرخ هایی حدودا ۴۰ یا ۵۰درصد 

به تامین سرمایه لازم برای شرکت های 
تولیدی می پردازند و این مساله نشان از 
شکاف بین نرخ بهره بازاری و نرخ بهره 
رسمی بانکی دارد. به نظر می رسد با توجه 
به ریس��ک های موجود، پول های جدید 
در بازار ه��ای مالی حضور چندانی ندارند 
و عدم اطمینان با بالا بردن نرخ ها بر این 
بازار سایه انداخته است. شرکت ها برای 
تامین س��رمایه مورد نیاز خود روش های 
گوناگونی دارند که مهم ترین آنها استفاده 
از سرمایه های داخلی یا استقراض است. 
اس��تقراض به طور معمول از بانک ها و 
موسس��ات مالی یا س��هامداران صورت 
می گی��رد. به طور عمده، ش��رکت ها در 
مواقعی که توانایی دریافت تس��هیلات 
مال��ی از بانک ه��ا را نداش��ته باش��ند به 
تامین مالی از شرکت های تامین سرمایه 
می پردازند؛ در حالی که تامین سرمایه در 
این ش��رکت ها با نرخ ه��ای بالا )حدود 
۴۰ یا ۵۰ درصد( صورت می  پذیرد. این 
نرخ های سود بالا، گرچه ممکن است در 
ابتدا برای س��رمایه گذاران جذاب به نظر 

برس��د، اما در واقعیت می تواند نشانه ای 
از وجود ریس��ک های بس��یار بالا باشد. 
زمانی که نرخ سود تامین مالی به سطوح 
غیرمعمولی می رسد، این بدان معناست 
که ریس��ک هایی که سرمایه گذار با آنها 
مواجه اس��ت نیز به همان اندازه افزایش 
یافت��ه اس��ت. ب��ه عب��ارت دیگ��ر، این 
نرخ های سود بالا ممکن است پوششی 
ب��رای خطرات احتمال��ی مانند نکول در 
بازپرداخت وام ها یا عدم توانایی پروژه ها 
در تولید بازده موردانتظار باشد. علاوه بر 
این، یکی از دلایل دیگر افزایش نرخ سود 
در این شرکت ها، کاهش اعتماد عمومی 
به سیس��تم های مالی رس��می است. در 
س��ال های اخی��ر، ب��ه دلیل مش��کلات 
مختلف در نظام بانکی کش��ور، بسیاری 
از مردم و سرمایه گذاران ترجیح می دهند 
تا از سیستم های مالی غیررسمی استفاده 
کنند. این تغییر در رفتار سرمایه گذاران، 
فش��ار بیش��تری را بر شرکت های تامین 
مال��ی وارد ک��رده و آنها را به افزایش نرخ 
سود وادار کرده است. از سوی دیگر یکی از 
مهم ترین عواملی که موجب افزایش نرخ 
س��ود در بازار مالی می شود، ریسک های 
اقتصادی است. در واقع، نرخ سودی که 
س��رمایه گذاران انتظ��ار دارند، بازتابی از 
ریس��ک هایی است که در اقتصاد وجود 
دارد. زمانی که اقتصاد با نااطمینانی های 
زیاد مواجه اس��ت، سرمایه گذاران برای 
جبران این ریس��ک ها خواستار نرخ های 
س��ود بالاتری هس��تند. ای��ن پدیده در 
بازار مالی ایران به وضوح قابل مش��اهده 

است.

»تجارت« آثار سیاست های غیر کارشناسی پولی - مالی را بررسی کرد

مصائب نرخ بهره حقیقی منفی

گروه اقتصاد کلان: وزیر امور اقتصادی و دارایی، ایجاد 
س��امانه یکپارچه را س��بب رفع مغایرت بین دستگاه ها و 
بانک ها برای پرداخت تس��هیلات عنوان کرد و گفت: 
بودجه سال آینده کشور به صورت یکپارچه خواهد بود 
تا از طریق ترکیب منابع با بانک ها کارهای مهمی برای 
اشتغال زایی و رشد تولید انجام دهیم. به گزارش ایرنا، در 
جلسه علنی روز سه شنبه - ۱7 مهر ماه - مجلس شورای 
اس��لامی، بررس��ی گزارش مش��ترک کمیسیون های 
اقتص��ادی و وی��ژه حمایت از تولی��د و نظارت بر اجرای 
سیاس��ت های کلی اصل )۴۴( قانون اساس��ی در مورد 
عملکرد تبصره های موس��وم به تولید و اشتغال)تبصره 
۱8( در قوانین بودجه ۱۴۰۰ تا ۱۴۰۲ و تبصره)۲( قانون 
بودجه ۱۴۰۳ کل کشور جهت تشریح وضعیت موجود 
در دس��تور کار قرار گرفت. عبدالناصر همتی وزیر امور 
اقتص��ادی و دارای��ی، در قرائت گزارش خود در این باره 
گفت: از زمان حضورم در وزارت اقتصاد تمام تلاش��م 
رفع برخی از ایرادات این تبصره بود و خوش��بختانه از 
ابتدای مهرماه تسهیلات این موضوع آغاز شده است. اما 
مشکلی که در این چند ماه بوده، تامین سامانه یکپارچه 
در دس��تور کار بود که نهایی ش��د و با وجود این س��امانه 
مغایرتی بین بانک ها و اس��تان های کش��ور و دستگاه ها 
وجود ندارد. وزیر امور اقتصادی و دارایی تاکید کرد: یکی 
از مشکلات به منابعی که تخصیص پیدا می کند مربوط 

اس��ت که در س��ال ۱۴۰۰ به میزان ۱8.۹ هزار میلیارد 
تومان مبلغی است که در بودجه پیش بینی کردند و به 
صندوق ثروت واریز ش��ده اس��ت و از آن طریق باید به 
کم��ک بان��ک ها این موضوع را پیش ببریم. وی یادآور 
ش��د: در س��ال ۱۴۰۱ به میزان ۱۴.8 همت نقد برای 
موضوع اش��تغال و رش��د تولید در نظر گرفته ش��ده بود و 
میزان ۱7.6 همت هم متاسفانه به صورت اوراق انجام 
شد. البته وقتی اوراق به بانک داده می شود باید بانک ها 
آن اوراق را در بازار به فروش برسانند ولی این اوراق با 
توجه به تاریخ سررس��ید آنها تا ۵۵ درصد ارزش خود را 
حفظ کرد و حدود ۴۵ درصد، ارزش آن از دست می رود. 
همتی تاکید کرد: آنچه که در س��ال ۱۴۰۱ برای رش��د 
تولید و اش��تغال در نظر گرفته ش��د، ۱۵.۳ همت است و 
در سال ۱۴۰۲ میزان ۲ همت نقدی برای این موضوع 
در نظر گرفته شده بود و باقی آن یعنی ۲۴ همت اواراق 
بود که پس از تنزیل در سال ۱۴۰۲ به میزان ۱7 همت 
رسید. البته در 6 ماه ابتدای امسال که درگیر ایجاد سامانه 
بودیم، امکان پرداخت تس��هیلات برای اش��تغال و رشد 
تولید نبود اما از شهریورماه به صورت جدی پیگیر شدیم 
و همه قراردادهای عاملیت بس��ته ش��د و به بانک ها و 
دستگاه های اجرایی ابلاغ شده و آنها آمادگی لازم برای 
پرداخت را دارند. وی یکی از دلایلی که تدوین سامانه 
را موضوع کنترل سقف پرداخت ها عنوان کرد و گفت: 

البته در سال ۱۴۰۳ مشکل اساسی این است که بودجه 
دچاری کس��ری اس��ت و قرار بود این کس��ری از طریق 
بودجه هدفندی یارانه ها رفع ش��ود، اما خود هدفمندی 
کسری سنگین در 6 ماه اول داشت و بخشی از بودجه 
عمومی را مجبور شدیم در موضوع هدفمندی یارانه ها 
هزین��ه کنی��م. وزیر اموراقتصاد و دارایی توضیح داد: به 
عبارتی باید بودجه عمومی را تامین کنیم و اس��تفاده از 
منابع صندوق توس��عه ملی برای تامین کس��ری محقق 
نش��د و امیدواریم تا پایان س��ال بخش��ی از بودجه برای 
اجرای این تبصره تامین ش��ود. همتی خاطرنشان کرد: 
با تلاش��ی که دولت انجام داده اس��ت بودجه سال آینده 
کش��ور ب��ه ص��ورت یکپارچه خواهد ب��ود و هر بودجه و 
هزینه ای در جای خود مش��خص اس��ت و قابل جا به جا 
کردن نخواهد بود و امیدواریم پرداختی امس��ال را که 
س��ه برابر ۱7 همت )حدود ۵۴ همت( اس��ت، از طریق 
ترکیب با منابع بانک ها کارهای مهمی برای اش��تغال 
زایی و رشد تولید انجام دهیم. همتی با اشاره به موضوع 
رسوب منابعی که در این نشست صحبت شد، گفت: در 
واقع این موضوع به تخصیص هایی مربوط اس��ت که 
سازمان برنامه در سال ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ انجام داده است 
و حدود ۳۱ هزار میلیارد تومان اس��ت. این تخصیصات 
در جریان است و ما این منابع را به پروژه هایی دادیم که 

در حال کار هستند و هنوز تمام نشده است.

ایجاد سامانه یکپارچه، مغایرت بین دستگاه ها برای پرداخت تسهیلات را رفع کرد

  منابع مالی خوبی
 برای سرمایه گذاری نداریم

رئیس سازمان ملی بهره وری ایران گفت: در شرایط 
کنونی کشور، منابع مالی خوبی برای سرمایه گذاری 
نداریم و بودجه موجود صرف مسائل جاری می شود. 
ب��ه گزارش ایرنا از س��ازمان مل��ی بهره وری ایران، 
»میرس��امان پیشوایی« در آیین اختتامیه هفتمین 
دوره جایزه ملی تعالی نگهداشت و مدیریت دارایی 
های فیزیکی ایران که در مرکز همایش های بین 
المللی پژوهشگاه صنعت نفت برگزار شد اظهار کرد: 
جایزه نگهداشت و مدیریت دارایی ها جزو 6 جایزه 
ای است که از طرف سازمان بهره وری به عنوان نهاد 
اعتبار بخشی، مجوز برگزاری را دریافت کرده است. 
وی ادامه داد: در نظام اعتباربخشی سازمان، هدف از 
استانداردسازی جوایز این است که آن جایزه ابزاری 
برای یک نهاد جریان س��از برای کمک به گفتمان 
سازی و الگونمایی در آن حوزه و در نهایت ارتقای 
بهره وری باشد. لذا کیفیت برگزاری این جوایز برای 
ما بس��یار اهمیت دارد. پیش��وایی بیان داشت: جایزه 
»نت« به دلیل تمرکز بر موضوع بهره وری سرمایه 
اهمیت بالایی دارد؛ در شرایط کنونی کشور، منابع 
مالی خوبی برای س��رمایه گذاری نداریم و بودجه 

موجود صرف مسائل جاری می شود. 

 پرداخت 1۶۷ همت 
به کشاورزان برای گندم

رئیس س��ازمان برنامه و بودجه در پاس��خ به سوالات 
رئیس مجلس شورای اسلامی، ضمن ارائه توضیحاتی 
درباره روند اعتبارات مربوط به اشتغال گفت که برای 
اجرای وظایف قانونی احتیاج به ۲۰۰ همت پول است 
که برای برداش��ت آن از بودجه باید مجلس ش��ورای 
اس��لامی کم��ک کند تا اصلاحات��ی در قالب لایحه 
دوفوریتی انجام ش��ده یا این که در جلس��ه سران قوا 
مجوزی برای جابجایی ردیف های بودجه داده شود. 
به گزارش ایس��نا، در جلس��ه علنی مجلس و در ادامه 
بررس��ی گزارش مشترک کمیسیون های اقتصادی 
و ویژه حمایت از تولید و نظارت بر اجرای سیاس��ت 
های کلی اصل )۴۴( قانون اساسی در مورد بررسی 
عملکرد تبصره های موسوم به تولید و اشتغال )تبصره 
)۱8( در قوانین بودجه ۱۴۰۰ الی ۱۴۰۲ و تبصره )۲( 
قانون بودجه ۱۴۰۳ کل کشور جهت تشریح وضعیت 
موجود، محمدباقر قالیباف رئیس مجلس ش��ورای 
اسلامی از حمید پورمحمدی رئیس سازمان برنامه 
و بودجه خواس��ت که درباره ۳۱ همت اعتبار مربوط 
به اش��تغال رس��وب شده در بانک ها توضیح دهد که 

قرار است چه اتفاقی برای آن بیفتد؟. 

 اظهارات مبهم وزیر ارتباطات 
درباره فیلترینگ

وزی��ر ارتباط��ات درباره علت کن��دی این روزهای 
اینترن��ت در کش��ور، ب��ا بی��ان اینکه از ن��گاه ما نیز 
کیفی��ت ش��بکه مطلوب نیس��ت و حتم��ا به دنبال 
ارتقای آن هس��تیم، تاکید کرد: ش��رایط موجود این 
روزها باعث افزایش حجم محتواهای تولید و بروز 
اختلالات شبکه اینترنت در سراسر دنیا شده است. 
س��تار هاشمی با اشاره به ابتکارات دولت چهاردهم 
برای حل مش��کل فیلترین��گ گفت: گزارش هایی 
در حوزه های مختلف متناس��ب با ش��رایط و کیفیت 
ارتباط��ات فراهم کرده ایم و دس��تگاه های ذیربط 
نی��ز مأموری��ت هایی از س��وی مرک��ز ملی فضای 
مج��ازی در ای��ن باره دارند که قرار اس��ت درنهایت 
طراحی های لازم انجام ش��ده و طی جلس��ه ای به 

جمع بندی برسیم.

روی خط خبر
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گ�روه اجتماعی: معاون بهداش��ت وزارت 
بهداش��ت با بیان اینکه محدودیت س��نی 
برای بارداری برداشته شده است و سنین 
۱۵ ت��ا ۴۹ س��ال برای بارداری مناس��ب 
اعلام می شود، خواستار توجه ویژه به قشر 
تحصیل کرده متاهل جامعه در برنامه های 
جوانی جمعیت در جهت الگوسازی شد. به 
گزارش »عصر ایرانیان«، علیرضا رئیسی 
در جلسه ستاد مرکزی هماهنگی جوانی 
جمعی��ت وزارت بهداش��ت، گفت: جوانی 
جمعیت یک مس��اله ملی و بس��یار جدی 
است و علاوه بر مردم، نیاز به اقناع سازی 
تمام مس��ئولان دارد زیرا جوانی جمعیت 
فقط مساله دولت نیست و به کل کشور و 
تمام دستگاه ها مربوط می شود.وی با بیان 
این که تصویب بودجه برای پیش��برد این 
برنام��ه ملی ی��ک ضرورت اجتناب ناپذیر 
اس��ت و باید با کمک مجلس که تاکنون 
در زمینه برنامه های جوانی جمعیت خوب 
پی��ش آمده، اعتب��ارات لازم برای اجرای 
این برنامه لحاظ شود، اظهار کرد: از جمله 
مباحث مهم در این زمینه ساخت مسکن 
و خوابگاه های متاهلی برای دانش��جویان 
ش��اغل به تحصیل اس��ت که باید حتما در 
برنامه ریزی ها مدنظر قرار گیرد.رئیس��ی 
اف��زود: س��ن ازدواج در افراد تحصیلکرده 
افزای��ش قابل ملاحظ��ه ای یافته و تعداد 
فرزن��دان در اف��راد متاه��ل تحصیلکرده 
هم کاهش داش��ته اس��ت. بنابراین باید با 
سرمایه گذاری روی این افراد برای سایر 
افراد جامعه در بحث جوان سازی جمعیت، 
الگوس��ازی کنیم.وی با اش��اره به این که 
ارائه تسهیلات و مشوق ها به افراد متاهل 
تحصیلک��رده برای فرزن��دآوری در آینده 
جمعیتی کشور تاثیر قابل ملاحظه ای دارد، 
خاطرنشان کرد: یکی دیگر از برنامه ها باید 

ارائ��ه ایده های نو بر مبنای فرهنگ های 
بومی و منطقه ای در کش��ور باش��د. البته 
این ایده ها لزوما اعطای تس��هیلات مالی 
نیس��ت. همچنین الگوسازی برای جامعه 
و جوان��ان با کم��ک گرفتن از چهره های 
شاخص علمی، فرهنگی و هنری نیز موثر 
است.رئیس��ی با بیان این که در دنیا روی 
این مس��اله که افراد از داش��تن فرزند زیاد 
خجالت زده نباشند، کار شده است، افزود: 
کس��ی که چهار فرزند دارد باید بتواند در 
جامعه سرش را بالا بگیرد و به آن افتخار 
کند. نباید این دیدگاه وجود داش��ته باش��د 
ک��ه خانواده هایی ک��ه فرزند زیادی دارند 
از طبقات پایین جامعه هس��تند. باید روی 
مناطق��ی مانند ش��مال تهران که س��ن 
ازدواج بالاس��ت و تعداد فرزندان زوج ها 
کم است، سرمایه گذاری کنیم تا این روند 
تغییر یابد.وی یادآور شد: وزارت بهداشت 
متولی سلامت کل جمعیت کشور است. 
بنابرای��ن باید به برنامه های نظیر کاهش 
مرگ و میر مادران باردار و نوزادان هنگام 
زایمان و تولد نیز برای کمک به جلوگیری 
از کاهش جمعیت، بها داده شود.وی اضافه 
کرد: آمارهایی مانند کاهش مرگ مادران 
و نوزادان یا س��ن امید به زندگی در کش��ور 

نس��بت به ۳۰ س��ال قبل روند افزایش��ی 
چش��مگیری داشته است. امید به زندگی 
از ۵۵ س��ال به 8۰ س��ال رس��یده و اجرای 
ای��ن برنامه ها نیازمن��د تخصیص اعتبار 
است.رئیس��ی ب��ا بیان این ک��ه در ادبیات 
برنامه ه��ای ح��وزه بهداش��ت اصطلاح 
»م��ادران ب��اردار پرخطر« حذف و تبدیل 
به »م��ادران نیازمند مراقبت های ویژه« 
شده است، گفت: اکنون محدودیت سنی 
برداشته شده و سنین ۱۵ تا ۴۹ سال برای 
بارداری مناسب اعلام می شود. همچنین 
تع��داد مراقبت ها برای م��ادران باردار در 
سیستم شبکه بهداشتی کشور از چهار به 
دوازده برنامه ارتقا یافته اس��ت.دبیر ستاد 
ملی جمعیت نیز با بیان اینکه اس��تان یزد 
بهترین عملکرد را در نرخ باروری داش��ته 
اس��ت، بر ادامه پرداخت کارانه به بهورزان 
به عنوان نخس��تین خ��ط ارتباط با خانوار 
و زوجین تاکید کرد. ش��کیبا محبی تباربا 
بیان اینکه وزارت بهداشت جزو فعال ترین 
وزارتخانه هایی اس��ت که تکالیف قانونی 
خود را در بحث جوانی جمعیت و حمایت 
از خانواده انجام داده اس��ت، اظهار داشت: 
ریل گذاری اولیه و تخصیص اعتبارات به 
خوبی صورت گرفته اس��ت.وی مش��اوره 

فرزندآوری، حفظ سلامت جنین، آموزش 
مادران و کارانه بهورزان را از جمله اقدامات 
مهم و اثرگذاری برشمرد که از سوی وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی صورت 
گرفته است.محبی تبار تاکید کرد: بهورزان 
در صف اول ارتباط با خانواده ها و زوج های 
جوان برای فرزندآوری قرار دارند بنابراین 
تخصی��ص کارانه به آنها اقدام مثبتی بود 
که باید ادامه یابد.دبیر ستاد ملی جمعیت، 
استانداردس��ازی غربالگری را نیز از دیگر 
دس��تاوردهای وزارت بهداشت برشمرد و 
خاطرنشان کرد: زوجین جوان نابارور باید 
تحت پوش��ش کامل بیمه س��لامت قرار 
بگیرن��د چرا که بیمه ه��ای پایه، خدمات 
مطلوبی برای س��طح ۲ و ۳ ناباروری ارائه 
نمی دهد. وی ادامه داد: خوابگاه دانشجویی 
متاهلی��ن مقوله مهم و موثری اس��ت که 
نظ��ارت و تکمیل و س��اخت آن ضروری 
اس��ت. محبی تبار تکمیل و نهایی ش��دن 
سامانه جامع ثبت اطلاعات کلیه مراجعین 
باروری و بارداری، طبق ماده ۵۴ را ضروری 
عن��وان کرد.رئیس فراکس��یون جمعیت 
و حمای��ت از خان��واده و عضو کمیس��یون 
بهداش��ت و درم��ان مجل��س ش��ورای 
اس��لامی نیز وزارت بهداشت را وزارتخانه 
برت��ر در موضوع جوان��ی جمعیت عنوان 
کرد و گفت: نمایندگان مجلس از عملکرد 
وزارت بهداشت در موضوع جوانی جمعیت 
خرسند و راضی هستند.فاطمه محمدبیگی 
با قدردانی از وزیر بهداشت که از روزهای 
مس��ئولیت خود پ��ای کار جوانی جمعیت 
ثابت قدم ایستاده است، افزود: اهتمام وزیر 
بهداشت در تداوم سیاست های جمعیتی 
ابلاغ��ی مق��ام معظم رهبری و همچنین 
سیاست های کلی نظام، موجب خرسندی 

نمایندگان مجلس قرار گرفته است.

فرزند بیشتر نشانه طبقه اجتماعی پایین تر نیست؛

۱۵ تا ۴۹ سالگی سن مناسب بارداری

گ�روه اجتماع�ی: فرمانده انتظامی تهران بزرگ با بیان 
اینک��ه در پایتخ��ت هر ۲ ثانیه یکبار زنگ تلفن ۱۱۰ به 
ص��دا درمی آید، گفت: روزانه ۱7 هزار مأموریت حضور 
پلی��س در ته��ران داری��م و حدود ۱۹ ه��زار نفر در روز 
ب��ه مقرهای پلیس مراجعه می کنند.به گزارش »عصر 
ایرانیان«، س��ردار عباس��علی محمدیان با بیان اینکه 
روزانه ۳۰۰۰ پرونده قضایی در تهران تشکیل می شود، 
اظهار کرد: روزانه همچنین ۲۰۰۰ تصادف خس��ارتی 
و تع��داد مح��دودی جرح��ی داریم و به ندرت هم موارد 
فوت��ی در پایتخ��ت رخ می دهد.وی ادامه داد: این اعداد 
و ارقام و حجم عملیات پلیس با 8۰ کلانتری است که 
اکنون ایجاد ۴۰ کلانتری دیگر تصویب ش��ده و قرار 
اس��ت هفت کلانتری در این هفته افتتاح ش��ود و ۱7 
کلانتری نیز در حال ساخت است و این کلانتری ها به 
امنیت بیشتر شهروندان کمک می کند.عباسعلی با بیان 
اینکه حدود ۲۰ تا ۲۵ درصد جرائم کشور در تهران رخ 
می دهد، اضافه کرد: بین ۲۰ تا ۲7 موضوعات کشور در 
تهران رخ می دهد، بر اساس آمارهای موجود ۱۹ درصد 
جرایم س��ایبری، ۲7 درصد تماس های ورودی ۱۱۰ و 

۲۰ درصد کل جرایم س��رقت در تهران است.س��ردار 
محمدیان افزود: به طور میانگین موضوعات انتظامی 
۲۰ تا ۲۵ درصد در تهران رخ می دهد و با توجه به اینکه 
در پایتخت جمعیت شناور داریم روزانه پنج میلیون نفر 
جمعیت ش��ناور دارد. به عنوان نمونه در محدوده بازار 
حدود س��ه میلیون نفر در ش��ب عید ورودی و خروجی 
دارد و این نش��ان می دهد که این اس��تان پذیرای افراد 
متعدد اس��ت.فرمانده انتظام��ی تهران بزرگ گفت: بر 
اساس اطلاعات ورودی سامانه ۱۱۰، اولین آمارها در 
تهران مربوط به نزاع، درگیری و اختلافات است و باید 
گفت تا حدودی نا آرام هس��تیم. باید در حوزه مبلمان 
ش��هری و رنگ آمیزی در ش��هر کار ش��ود تا آرامش در 
جامعه ایجاد شود. اگرچه در گذشته بر سر جای پارک 
خودرو نزاع و درگیری منجر به قتل رخ می داد؛ اما امروز 
این چنین نیس��ت. موضوع دوم س��رقت در حوزه جرائم 
اس��ت و مس��ئله موادمخدر هم در رده چهارم و پنجم 
قرار داد.وی تصریح کرد: برای موضوع نزاع و درگیری 
اگر تقس��یم بندی ش��ود یک بخش آن موضوع اراذل و 
اوباش اس��ت. در همین راس��تا افرادی که تکرار جرم و 

سابقه کیفری داشتند شناسنامه دار شده و تحت کنترل 
هستند و همانطور که سارقان با پایند الکترونیکی تحت 
کنترل هس��تند، این افراد هم به ش��کل دیگری کنترل 
می ش��وند.فرمانده انتظامی تهران بزرگ گفت: بخشی 
از گروه س��نی ۱8 تا ۲۵ س��ال به دلیل عدم اش��تغال و 
تحصی��ل نک��ردن از گروه های پرخط��ر در پایتخت به 
شمار می روند، این گروه خطرات خود را دارند و از این 
رو جامع��ه و خان��واده باید به آنها توجه ویژه کنند که به 
سمت تحصیل و اشتغال بروند تا سرگرمی داشته باشند 
زی��را ممکن اس��ت به ص��ورت گروهی یا فردی نزاع و 
درگیری داشته و حتی جذب باندهای سرقت و شرارت 
ش��وند.وی درباره برخی اولویت ه��ای پلیس پایتخت 
نی��ز اف��زود: بحث ترافیک و حمل و نقل به عنوان یک 
اولویت برای پلیس است زیرا ۲۰ میلیون سفر در روز، 
چهار میلیون و 7۰۰ هزار خوردو و چهار میلیون و ۴۰۰ 
هزار موتورسیکلت در تهران تردد دارند. به واسطه این 
آمارها ما نگران جان راکبان و مردم هم هستیم.سردار 
ب��ا تأکی��د بر اینکه اولویت های بع��دی پلیس موضوع 

شرارت، سرقت و موادمخدر است،

۲۵ درصد جرائم کشور در تهران رخ می دهد؛

تهرانی ها هر ۲ ثانیه یک بار به ۱۱۰ زنگ می زنند

روی خط خبر

  طعنه چمران به خبر
 ورود اتوبوس های چینی

رییس ش��ورای اس��لامی شهر تهران با طعنه زدن به 
خبر ورود اتوبوس های چینی از س��وی برخی مدیران 
شهری پایتخت گفت: اگر اتوبوس ها رسیده بود من 
امروز به شما شیرینی می دادم!مهدی چمران در جمع 
خبرنگاران افزود: برخی بر این باور بودند آن دسته از 
اعضای ش��ورای ش��هر که کارمند شهرداری بوده اند، 
ممکن است با حضور در شورا تعارض منافع به وجود 
بیاورند.به گفته وی، البته ما از حضور این افراد در شورا 
استقبال می کنیم زیرا آنها فضای شهری و شهرداری 
را به خوبی می شناسند لذا بحث قطع ارتباط استخدامی 
آنها صحت ندارد.وی با اشاره به گرامیداشت روز کودک، 
اظه��ار ک��رد: امروز بحث تقدیر از کودکان نخبه را در 
دستور داریم و در صحن شورا از انها تجلیل خواهیم کرد.

چمران ادامه داد: طرح یک فوریتی کیوسک های شهر 
تهران که نباید تعداد آنها اضافه شود هم امروز در صحن 
بررسی و در خصوص ان رای گیری می شود چون به 
دلیل جمعیت زیاد پایتخت و در نتیجه ترافیک ایجاد 
شده، امکان افزایش این کیوسک ها وجود ندارد.رییس 
ش��ورای ش��هر تهران با اشاره به طرح شهر دوست دار 
کودک اظهار کرد: این طرح قرار بود در بوس��تان ها و 
مکان هایی که محل بازی بچه هاست انجام و ان اماکن 
را با امکانات بیشتر تجهیز کنند و وسایل سرگرمی آنها 

به شکل ویژه تری فراهم شود.

 بسیاری از پرونده ها دیگر 
به دادسرا نمی روند

ریی��س مرک��ز ح��ل اختلاف قوه قضایی��ه گفت: با 
راه اندازی دادگاه  صلح، بس��یاری از پرونده هایی که 
قبلا به دادسرا ارجاع می شد، دیگر نیازی به دادسرا 
ندارند.حجت الاس��لام و المسلمین هادی صادقی 
در پاس��خ به این س��وال که آیا دادگاه صلح می تواند 
موج��ب کاهش پرونده های قضایی ش��ود؟ گفت: 
پاس��خ به این س��وال مثبت است و دادگاه های صلح 
باعث کاهش پرونده های  قضایی می شوند. بسیاری 
از پرونده های صلح اگر به رای ختم شود، رای قطعی 
است و دیگر تجدیدنظرخواهی ندارد و از این جهت 
موج��ب کاه��ش ورودی پرونده ها ب��ه دادگاه های 
تجدیدنظر می ش��ود.وی افزود: همچنین بسیاری 
از پرونده هایی که قبلا به دادس��را ارجاع می ش��د، 
دیگ��ر نیازی به دادس��را ندارن��د. یعنی کاهش یک 
مرحله از رس��یدگی های قضایی است که تحقیقات 
در خود همان دادگاه انجام  و رای هم همانجا صادر 
و باعث کاهش پرونده ها می ش��ود. صادقی تاکید 
کرد: مراحل رسیدگی به پرونده ها متشکل از دادسرا، 

مرحله بدوی و مرحله تجدیدنظر است. 

خدمات پلیس هوشمند می شود
فرمان��ده کل انتظامی کش��ور بر هوشمندس��ازی 
خدمات پلیس تاکید و از مردم هم درخواست کرد: 
ب��ه جای مراجعه حض��وری به پلیس های مختلف، 
از برنام��ه ه��ای اینترنتی پلیس مانند »پلیس من« 
اس��تفاده کنند.س��ردار احمدرض��ا رادان در آیی��ن 
رونمایی از فناوری های جدید پلیس گفت: از همه 
روسای پلیس که به سمت پلیس هوشمند حرکت 
می کنند تشکر میکنم. امروز روز خوبی برای ماست 
چون به مجموعه دس��تاوردهای ما، ۱۳ طرح دیگر 
اضافه شد.وی افزود: بر اساس سند راهبردی فراجا 
در ابعاد س��ه گانه، هوشمندسازی باید رعایت شود. 
باید به این مسئله توجه کرد که سامانه ها، فرآیندها 
و نیروی انسانی همگی باید با هم توسعه و پیشرفت 

پیدا کنند.  
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گ�روه ان�رژی: در روزهای��ی که موضوع 
مواجهه دولت با تغییر قیمت حامل های 
انرژی بیش��تر از هر زمان دیگری مطرح 
ش��ده عضو کمیس��یون انرژی مجلس با 
بی��ان اینکه مجلس هیچ برنامه ای برای 
افزایش قیمت بنزین و برق ندارد، گفت: 
ای��ن موضوع در اختیار دولت اس��ت؛ اما 
هرگون��ه تغییروتح��ول نیازمن��د اجماع 
س��ران قواس��ت و باید همه جوانب آن در 
نظر گرفته شود. مالک شریعتی همچنین 
از واردات روزانه ۳۰۰ میلیون مترمکعب 
گاز با اجرای قرارداد ایران و روس��یه خبر 
داد. به گزارش گروه مس��کن و انرژی از 
ایرنا، »عضو کمیسیون انرژی مجلس« 
دی��روزدر جم��ع خبرنگاران اف��زود: در 
زمین��ه اصلاح قیمت فرآورده های نفتی 
و حامل ه��ای انرژی، مجوزهای لازم در 
قال��ب قانون هدفمندی یارانه ها و برنامه 
هفتم توس��عه به دولت داده ش��ده است، 
ام��ا ب��رای اعمال و اجرای هر تصمیمی، 
نیاز به اجماع س��ازی نظرات بین دولت و 
مجل��س وجود دارد. وی ادامه داد: بحث 
نات��رازی انرژی و ضرورت بهینه س��ازی 
مصرف انرژی مورد توجه دولت و مجلس 
قرار دارد و در برنامه هفتم توس��عه تاکید 
ش��ده که دولت موظف اس��ت سه ماه بعد 
از ابلاغ این برنامه، اساس��نامه »سازمان 
بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی« 
را به تصویب هیات وزیران برساند. قانون 
برنامه هفتم توسعه در روز دوم مردادماه 
۱۴۰۳ ابلاغ شد و زمان اندکی تا مهلت 
قانونی تصویب اساس��نامه این سازمان 
باقی مان��ده اس��ت. امید اس��ت دولت تا 
آبان ماه اساسنامه این سازمان را مصوب 
کن��د، البت��ه در مجلس اساس��نامه این 
س��ازمان تهیه و به دولت ارس��ال ش��ده 

اس��ت. وی ادامه داد: این سازمان نیازی 
به بودجه و کارکنان برای تشکیل شدن 
ندارد، چرا که قرار اس��ت از محل ادغام 
س��ازمان بهینه س��ازی مصرف سوخت، 
س��تاد مدیری��ت حمل ونقل، س��وخت و 
بخ��ش بهره وری س��ازمان انرژی های 
تجدیدپذی��ر و به��ره وری برق )س��اتبا( 
ش��کل گی��رد. عضو کمیس��یون انرژی 
مجلس افزود: مقرر ش��ده که یک درصد 
از مناب��ع حاص��ل از ص��ادرات نفت و گاز 
کش��ور و ۱۰ درص��د از مناب��ع حاصل از 
ف��روش ال پی ج��ی، ات��ان و گوگ��رد در 
حساب این سازمان واریز شود. شریعتی 
خاطرنشان کرد: همچنین هر گونه جرایم 
دریافتی در حوزه »میترینگ« نیز به این 
حس��اب واریز خواهد ش��د و برای س��ال 
۱۴۰۳ بی��ش از ۳۰ ه��زار میلیارد تومان 
مناب��ع مالی در اختیار این س��ازمان قرار 
خواهد گرفت. سیس��تم میترینگ بطور 
خاص در صنعت نفت، گاز و پتروش��یمی 
ب��ه سیس��تم های اندازه گی��ری حجم یا 
ج��رم س��یالات )گاز، مای��ع و یا حالت دو 
فازی( گفته می شود. وی گفت: پیشنهاد 
ش��ده که حساب بهینه سازی به صندوق 
بهینه سازی تبدیل شود تا با وجود هیات 

امن��ا، امکان دس��ت اندازی به منابع این 
صندوق کاهش یابد.  عضو کمیس��یون 
انرژی مجلس شورای اسلامی، 6۰ درصد 
مخاطب افزایش بهره وری را حاکمیت و 
دس��تگاه های اجرایی دانست و ادامه داد: 
اینکه خودروی پرمصرف در اختیار مردم 
قرار می گیرد، مش��کل پرمصرفی بنزین 
توس��ط مردم نیست، یا اینکه تجهیزات 
الکترونیک��ی پرمص��رف در بازار عرضه 
می شود. ش��ریعتی خاطرنشان کرد: باید 
روش ه��ا و س��اختارها را اص��لاح کرد و 
نبای��د م��ردم را مقص��ر افزایش مصرف 
دانس��ت. او همچنین خبر داد: س��ومین 
کنفرانس بین المللی بهینه سازی مصرف 
و بهره وری انرژی ایران در روزهای ۲۳ 
و ۲۴ مهرماه در تهران برگزار می ش��ود 
و وزرای نف��ت و نی��رو و مع��اون اول 
رئیس جمهور س��خنرانان این کنفرانس 
مهم خواهند بود. عضو کمیسیون انرژی 
مجلس افزود: این کنفرانس دو روز خواهد 
بود و پنل های تخصصی خواهد داش��ت 
و در ه��ر پنل با حض��ور مهمانان داخلی 
و خارجی و مس��ئولان مربوط، مس��ائل 
مرب��وط ب��ه انرژی، نات��رازی و مواردی 
در این بخش موردبحث و بررس��ی قرار 

می گیرد. شریعتی در باره اهمیت موضوع 
ناترازی انرژی و توجه به موضوع مدیریت 
مصرف، گفت: برای حل ناترازی انرژی 
باید به موضوع مدیریت مصرف و افزایش 
تولید توجه شود، اگر تنها تولید موردتوجه 
باش��د نمی توان نات��رازی را جبران کرد. 
وی اف��زود: ام��روز با ی��ک ریل گذاری 
جدی��د در حوزه مدیریت مصرف روبه رو 
هس��تیم. عضو کمیسیون انرژی مجلس 
اضافه کرد: در جلسه هفته گذشته کمیته 
برق برای رفع خطرپذیری ش��رکت های 
دانش بنی��ان مقرر ش��د ت��ا ۱8۰ میلیارد 
توم��ان از محل تبص��ره ۱8 به صندوق 
پژوهش و فناوری اختصاص یابد که این 
موضوع به توس��عه فعالیت شرکت های 
دانش بنیان کمک خواهد کرد. ش��ریعتی 
ضم��ن انتقاد از بازدهی پایین نیروگاه ها 
در کشور، خاطرنشان کرد: به دلیل عرضه 
سوخت رایگان به نیروگاه ها تمایلی برای 
افزای��ش بازده��ی وجود ن��دارد و اکنون 
بازده��ی نیروگاه ها قابل قبول نیس��ت. 
اکنون نیروگاه هایی داریم که با بازدهی 
۱8 درصدی در مدار هستند و این در حالی 
است که طبق قانون مانع زدایی از توسعه 
صنعت ب��رق بازدهی نیروگاه ها باید ۵۵ 
درصد شود، لذا باید روند اعطای یارانه به 
نیروگاه ها اصلاح شود. عضو کمیسیون 
ان��رژی مجلس با بیان اینکه ۳۰ میلیارد 
دلار در سال ارزش سوختی است که به 
نیروگاه های کش��ور داده می شود، گفت: 
باید در یک برنامه پنج س��اله، یک س��وم 
این منابع را اصلاح کنیم،.شریعتی افزود: 
باید در اجرای ماده ۱۰ قانون مانع زدایی 
از توسعه صنعت برق جدیت وجود داشته 
باشد و برای این مهم نیز اقدام هایی را در 

دستور کار داریم.

عضو کمیسیون انرژی مجلس اعلام کرد

افزایش قیمت بنزین فقط با نظر سران قوا

گ��روه ان��رژی- امیر مه��دی نعمتی:بر 
اساس اعلام وزارت نیرو، تعرفه آب برای 
مشترکان بد مصرف در پله های آخر تا ۵۵ 
درصد افزایش یافته اس��ت. این در حالی 
است که سخنگوی صنعت آب اعلام کرد 
ک��ه افزایش آب بهای مصرفی خانوارها 
مطابق برنامه هفتم هنوز به نتجیه نهایی 
نرس��یده اس��ت! در واعق دولت هم نرخ 
تعرف��ه ه��ای آب را برای برخی خانوارها 
افزایش داده و هم هر نوع افزایش تعرفه 
ای را تکذی��ب کرده اس��ت! وزارت نیرو 
دیروز دیروز اعلام کرد با هدف تش��ویق 
مشترکان بد مصرف به رعایت مدیریت 
مص��رف، تعرفه آب بها را پلکانی تعریف 
کرده اس��ت. بر این  اساس، مشترکان بد 
مص��رف به هر میزان که رعایت الگوی 
مصرف نداش��ته باش��ند مش��مول یکی 
از پله ه��ای تعرفه ای خواهند ش��د. این 
تعرف��ه در آخرین پله ۵۵ درصد افزایش 

را به دنبال خواهد داش��ت که مش��مول 
مشترکانی می شود که حاضر به رعایت 
مدیریت مصرف نیستند. الگوی مصرف 
آب در جه��ان بی��ن ۱۳۰ ت��ا ۱۵۰ لیتر در 
ش��بانه روز برای هر فرد اس��ت که این 
میزان در کش��ور ۲۴۰ تا ۲۵۰ لیتر است. 
برپایه آمارهای ش��رکت مهندس��ی آب 
و فاضلاب کش��ور، در ش��رایطی که ۴8 
درص��د خان��وار بد مصرف 7۰ درصد آب 
شرب کشور را به صورت بی رویه مصرف 
می کنند، افزایش پلکانی نرخ آب بها فقط 
ب��رای مص��ارف بالاتر از الگوی مصرف 
اعمال ش��ده اس��ت تا از این طریق بتوان 
ب��ه تغیی��ر در رفتار مصرف این دس��ته از 
مشترکان امیدوار بود. این طرح تنها برای 
مشترکانی که بیش از ۲ برابر الگو مصرف 
داشته باشند اعمال خواهد شد. باید توجه 
داشت که الگو مصرف به تناسب شرایط 
اقلیمی متفاوت اس��ت و مشترکان برای 

رهای��ی از ای��ن ط��رح باید ب��ه موضوع 
مدیریت مصرف حساس باشند. باتوجه به 
ش��رایط اقلیمی ایران و وضعیت بحرانی 
آب در کشور لازم است تا همه مشترکان 
نسبت به مصرف این مایه حیات حساس 
بوده و مشترکان پرمصرف نیز تجدیدنظر 
جدی نسبت به روند مصرف خود داشته 
باش��ند. سخنگوی صنعت آب هم دیروز 
در نشست خبری درباره تغییر تعرفه آب 
گفت: هر ساله این تغییر انجام می شود، 
اما امسال با هدف اصلاح رفتار مصرفی 
تعرفه پرمصرف ها به شدت افزایش یافته 
اس��ت، بااین حال تعرف��ه کم مصرف ها 
تغیی��ری ن��دارد. انتش��ار خب��ر افزایش 
۵۵درصدی تعرفه های آب برای برخی 
مش��ترکان در ش��رایطی اعلام ش��د که 
سخنگوی صنعت آب می گوید: هر گونه 
تعرفه گذاری برای قیمت آب در چارچوب 
برنامه هفتم هنوز به نتیجه نهایی نرسیده 

است! در واقع مسئولان وزارت نیرو هم 
نرخ آب به��ای مصرفی برخی خانوارها 
را اف��زای داده ان��د و ه��م اعلام کرده اند 
تصمیم��ی برای آفزایش تعرفه ها اتخاذ 
نشده است. این روند اطلاع رسانی باعث 
شد تا برخی کارشناسان از افزایش تعرفه 
ه��ای آب بها ب��ه صورت چراغ خاموش 
بگویند. عیس��ی بزرگ زاده س��خنگوی 
صنع��ت آب با اش��اره اینکه بخش های 
شایس��ته توج��ه شناس��ایی ش��ده و در 
چهارچوب دستور العمل های پدافند غیر 
عامل و مس��تندات از پیش تعیین ش��ده 
رفتار می شود، گفت: وزارت نیرو به ویژه 
در بخش های خدمات رس��ان خود، لزوم 
حفظ آمادگی کامل را به همکاران اعلام 
کرده و درخواس��ت کرده تا آمادگی های 
لازم را ایجاد کنند و دس��تورالعمل های 
پدافن��د غی��ر عام��ل را در این بخش به 

صورت کامل به کار گیرند.

تعرفه های آب برای مشترکان بد مصرف ۵۵درصد افزایش یافت

افزایش چراغ خاموش تعرفه های آب

امکان جایگزینی
 نفت ایران آسان نیست

یک کارش��ناس حوزه انرژی گفت: هرگونه تنش در 
خاورمیان��ه واردکنندگان نفت را با چالش های بزرگی 
مواجه خواهد کرد و اقتصاد جهانی دچار اختلال و بحران 
خواهند شد، نتیجه اینکه بیش از همگان این کشورهای 
توسعه یافته و مصرف کننده نفت هستند که سعی دارند از 
گسترش جنگ جلوگیری کنند. به گزارش گروه مسکن 
و انرژی از ایلنا میرقامسم مومنی درباره تاثیر تنش های 
اخیر در منطقه و تاثیر آن بر بازار نفت و اقتصاد کشورهای 
واردکننده اظهار داش��ت: هرچند کش��ور ما و روسیه به 
دلیل شرایط تحریمی که در آن واقعیم نفت را به صورت 
مخفیانه و با تخفیف به بازارهای جهانی عرضه می کنیم 
و ای��ن روی��ه بعضا به نفع کش��ورهای مصرف کننده و 
واردکننده نفت اس��ت اما در عین حال محدود ش��دن 
عرضه از سوی هر کدام از این صادرکنندگان؛ خریداران 
را دچار چالش خواهد کرد، ضمن اینکه این چالش با بروز 
هرگونه درگیری در منطقه حتی بیش از فروشندگان 
نف��ت؛ برای مصرف کنندگان تش��دید ش��ده و آنها را 

تحت تاثیر قرار خواهد داد. 

 اعلام آمادگی ۵ شرکت
 برای تولید بنزین از متانول

سرپرس��ت ش��رکت ملی صنایع پتروش��یمی گفت: 
در ح��ال حاضر ۵ ش��رکت ب��رای ایجاد ۵ واحد ۲۰۰ 
ه��زار تن��ی اعلام آمادگی کرده اند اما تا ۱۰ واحد هم 
می توانی��م و ای��ن ظرفی��ت را داریم که مجوز دهیم. 
حس��ن عباس زاده، سرپرست ش��رکت ملی صنایع 
پتروشیمی ایران در حاشیه دومین همایش مدیریت 
ایمنی فرآیند صنعت نفت در جمع خبرنگاران گفت: 
یکی از راهکارهایی برای جبران ناترازی سوخت در 
کشور تبدیل طرح های متانول به بنزین یا MTG است 
که این یکی از روش های افزایش ظرفیت تولید بنزین 
در کش��ور اس��ت. وی افزود: این روش در کشورهای 
دیگر هم سابقه داشته، کارهای خیلی خوبی در این 
زمینه انجام شده، تیمی به یکی از کشورهای صاحب 
این فناوری فرستاده شد، با صاحبان فناوری مذاکره 
ش��د و قرار ش��د این فناوری را در اختیار ما قرار دهند. 
عباس زاده با بیان اینکه ۵ شرکت متانولی برای تولید 
بنزین در سامانه مجوزها ثبت نام کردند، گفت: قرار 
ش��ده به این موضوع در قالب آئین نامه ای که هیئت 
دولت در خردادماه امسال ابلاغ کرد، به تولیدکنندگان 
بنزین از متانول، تخفیفی ۱6 تا ۱7 درصدی در خوراک 

اعطا شود تا بازدهی بهتری داشته باشند. 

 مدیریت ناترازی انرژی را
 پیگیری می کنیم

وزیر نفت با بیان اینکه حضور در منطقه عس��لویه 
به منظور بررس��ی وضع ش��رایط تولید گاز کش��ور 
انجام ش��د، گفت: مدیریت در ناترازی انرژی را در 
بخش های تولید حامل های انرژی و بهینه س��ازی 
مصرف پیگیری می کنیم. به گزارش گروه مسکن 
و انرژی از وزارت نفت، محسن پاک نژاد در حاشیه 
بازدی��د از س��کوی A ف��از ۱8 و س��کوی فاز پنجم 
میدان مش��ترک پارس جنوبی ضمن بررسی وضع 
تولید این میدان گفت: تولید ثروت کش��ور و تأمین 
امنیت انرژی بخش خانگی، تجاری و صنایع کشور 
به دست کارکنان صنعت نفت رقم می خورد، از این 
رو در ای��ن س��فر از زحمات کارکن��ان صنعت نفت 
قدردان��ی می کنم. پاک ن��ژاد درباره رفع ناترازی در 
بح��ث ان��رژی نیز بیان کرد: مدیری��ت در ناترازی 
ان��رژی را در بخش ه��ای تولید حامل های انرژی و 

بهینه سازی مصرف پیگیری می کنیم.

روی خط خبر
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گروه اقتصاد کلان: به تازگی وزیر اقتصاد 
از پیشنهاد ۲ برابر شدن معافیت مالیاتی 
حق��وق و افزایش س��قف معافیت به ۲۴ 
میلیون تومان در بودجه ۱۴۰۴ خبر داده 
است. عبدالناصر همتی در پیامی نوشت 
که در راس��تای تأکی��دات رئیس جمهور 
مبنی بر حمایت از حقوق بگیران و ایجاد 
عدال��ت مالیات��ی، وزارت امور اقتصادی 
و دارایی پیش��نهاد ۲ برابرش��دنِ س��قف 
معافیت مالیاتی حقوق  بگیران نسبت به 
س��ال جاری، یعنی تا ۲۴ میلیون تومان، 
را در لایح��ه بودج��ه س��ال ۱۴۰۴ ارائه 
کرد. حالا س��ووال این است که آیا چنین 
پیش��نهادی در لایحه بودجه جدید و بعد 
از اعمال نظر مجلس محقق خواهد ش��د 
یا خیر؟ از سوی دیگر این سووال مطرح 
اس��ت که دول��ت چهاردهم برای عملی 
کردن عدالت در سیاس��ت های مالیاتی 
چ��ه برنام��ه و چه ابزارهایی برای این کار 
در دست دارد؟ توجه به درآمدهای مالیاتی 
در سال های گذشته افزایش یافته است؛ 
موضوعی قابل پیش بینی پس از تشدید 
تحریم ه��ا و کاه��ش درآمدهای نفتی. 
ب��ه دلیل وجود مناب��ع نفتی بودجه ایران 
هم��واره بی��ش از درآمده��ای پایدار که 
مهم ترین آن درآمدهای مالیاتی است، به 
درآمدهای نفتی که به علت شوک قیمتی 
و همچنی��ن درخصوص کش��وری مثل 
ایران به دلیل ش��وک ناش��ی از تحریم ها 
تحت عنوان درآمدهای ناپایدار ش��ناخته 

می ش��ود، وابس��ته بوده است. اما پس از 
تش��دید تحریم ه��ا و کاهش درآمدهای 
نفتی، در دولت س��یزدهم توجه ویژه ای 
به درآمدهای مالیاتی ش��د. اگرچه تلاش 
دولت قبل برای کاهش وابستگی بودجه 
به درآمدهای نفتی موضوع مهمی بود اما 
شیوه اخذ درآمدهای مالیاتی همچنان با 
ایرادات فراوانی در کش��ور روبه رو س��ت. 
برای مثال توجه ویژه دولت به درآمدهای 
مالیاتی در س��ال های گذش��ته منجر به 
ش��رایطی شده که مالیات کارمندان قبل 
از دریافت حقوق ش��ان کسر می شود ولی 
برخی از کس��ب وکارها نظیر پزش��کان و 
طلا فروشان به انحای مختلف از پرداخت 
مالیات شانه خالی می کنند به عبارت دیگر، 
همان طور که فش��ار تورم بر دهک های 
پایی��ن جامع��ه بی��ش از دهک های بالا 
تحمیل می ش��ود، فش��ار سیاست جدید 
دولت مبنی بر افزایش درآمدهای مالیاتی 

هم بر این گروه بیش��تر تحمیل می شود. 
باید پذیرفت وقتی درآمدهای مالیاتی در 
اقتصاد اثرگذاری خود را بر جای خواهند 
گذاشت که در بهبود توزیع درآمد و کاهش 
نابرابری آن و از همه مهم تر رش��د رفاه 
موثر باشند. موضوعی که وزیر اقتصاد نیز 
به آن اشاره کرده و گفته است که مهم تر 
از کس��ب درآمد، عدالت مالیاتی و ایجاد 
زمینه برای اصلاح اقتصاد کشور است. به 
گفته همتی، در حال حاضر با وجود تلاش 
های بسیاری که دولت ها انجام داده اند، 
نظام مالیاتی کش��ور از نبود یک سیستم 
اجرایی توسعه یافته و کارآمد رنج می برد 
و این امر باعث رش��د فرار مالیاتی ش��ده 
اس��ت. به نظر می رس��د که در این دولت 
مثل دولت گذش��ته، مح��ور درآمدزایی 
ب��رای تامین منابع پایدار، مالیات باش��د. 
بنابراین تحقق عدالت مالیاتی ش��اه کلید 
این موضوع است. جایی که وزیر اقتصاد 

بر اجرایی ش��دن مواد ۱6۹ قانون مالیات 
ه��ای مس��تقیم تاکی��د دارد. عبدالناصر 
همتی، وزیر امور اقتصادی و دارایی مدتی 
پیش با تاکید بر برداشتن فشار از مشاغل 
خ��رد و حقوق بگیران گفته بود مش��کل 
ما کس��انی نیس��تند که حقوق می گیرند، 
حقوق آنان هنگفت نیست؛ بنابراین نباید 
از آنان مالیات گرفت؛ انرژی را باید صرف 
کسانی کرد که در سطح کلان هستند تا 
جبران دریافت مالیات شود. همتی عنوان 
کرده بود باید اعتماد را به مردم بازگردانیم 
و عنوان کنیم که ما نمی خواهیم مالیات 
خلاف واقع بگیریم بلکه بر اس��اس داده 
محوری مالیات عادلانه دریافت خواهیم 
کرد.همتی همچنین اضافه کرده است که 
باید با مالیات ستانی عادلانه شاهد ایجاد 
زمینه برای اصلاح مس��یر اقتصاد باشیم 
که س��ازمان نظ��ام مالیاتی در این زمینه 
ت��لاش هایی انجام داده اس��ت. اما فارغ 
از اینکه دیدگاه دولت چهاردهم نس��بت 
به درآمدهای مالیاتی چگونه اس��ت، باید 
گفت که دولت باید روند افزایش وابستگی 
بودجه ب��ه درآمدهای مالیاتی را افزایش 
ده��د زیرا ش��وک تحریم ها و تنش های 
بین الملل��ی، کاه��ش درآمدهای نفتی، 
کسری بودجه، استقراض از بانک مرکزی 
و چاپ پول و در نهایت افزایش بیشتر نرخ 
تورم را به دنبال دارد، بنابراین می توان با 
اطمینان گفت که دولت چهاردهم هم به 
دنبال افزایش درآمدهای مالیاتی است.

»تجارت« پیشنهاد جدید وزیر اقتصاد را بررسی کرد

چشم انداز عدالت مالیاتی در دولت وفاق

گ��روه اقتص��اد کلان: جای��گاه ایران در 
انق��لاب صنعت��ی جدید کجاس��ت؟ در 
ش��رایط حاض��ر فاصله صنای��ع ایران از 
دیجیتال��ی س��ازی کس��ب و کاره��ا در 
دنیا چقدر اس��ت؟ موانع توس��عه هوش 
مصنوع��ی در بخش اقتصاد و صنعت در 
ایران چیس��ت؟ به گزارش »تجارت«، با 
افزایش نقش داده ها و اطلاعات، استفاده 
از ابزارها و ماشین آلات قابل برنامه ریزی 
و توسعه کارخانه های هوشمند، زمینه را 
برای ایجاد صنعت چهارم فراهم آورد. از 
آنجایی که جهان با حجم عظیمی از داده ها 
روبه رو ش��د، فن��اوری هوش مصنوعی 
ش��کل گرفت که قل��ب انقلاب صنعتی 
چهارم به ش��مار می رود. انقلاب صنعتی 
چهارم هم اکنون بر اساس پیشرفت های 
انقلاب صنعتی س��وم در حال اجراس��ت. 
عملکرد سیستم های تولیدی و خدماتی با 
پیوند رایانه و شبکه بهبود می یابد. تولید و 
نگهداری داده درون این سیستم ها امکان 
پذیر می ش��ود و این سیستم های با سایر 
سیس��تم های دیگر در ارتباط هس��تند. 
مس��ائل مربوط ب��ه صنعت چهار به طور 
م��داوم در بی��ن محقق��ان، کارآفرینان، 
و  دولت��ی  نماین��دگان س��ازمان های 

س��ازمان های عمومی م��ورد بحث قرار 
می گیرد. به طور خاص، تأثیرات صنعت 
چهار در اقتصادهای جهانی و ملی، صنایع 
فردی، اشتغال و بازار سرمایه توجه بیشتر 
و بیشتر اقتصاددانان را به خود جلب کرده 
اس��ت. با این حال صنعت چهارم تنها با 
یک فناوری مش��خص نمی شود و ادغام 
یکپارچه سیستم ها ابزارها و نوآوری های 
مختلف می تواند در این زمینه به صنایع 
و تولید کننده ها کمک کند. طی دو دهه 
گذش��ته اقتصاد دیجیتال با بهره گیری از 
قدرت فناوری های نوظهور تحول آفرین 
)Disruptive(، پلتفرم ه��ا را از حاش��یه 
ب��ه جری��ان اصل��ی اقتصاد، توس��عه و 
حت��ی توانمندس��ازی اجتماع��ی تبدیل 
ک��رده  اس��ت. بازارهای پوی��ا، چابک و 
ساختارش��کن دیجیتال، مرزهای سنتی 
س��ازمانی را محو و مفاهیم کلاس��یک 
اقتصادی همچون رشد، سودآوری و توان 
عملیاتی را به عرصه تازه ای وارد کرده اند. 
پیتر تیل، کارآفرین و سرمایه گذار آلمانی-
آمریکایی بر این باور است: »برای اینکه 
یک ش��رکت در عصر دیجیتال ارزشمند 
باشد، رش��د و مقیاس پذیری شرط لازم 
ام��ا دوام آوردن ش��رط کاف��ی و اصیل تر 

اس��ت. ام��ا بس��یاری از کارآفرین��ان و 
دولت ها تنها بر رش��د کوتاه مدت تمرکز 
می کنند. آنها یک بهانه دارند: اندازه گیری 
رش��د آسان اس��ت؛ اما دوام و تاب آوری 
این طور نیست.« اما در ایران، اکوسیستم 
دیجیت��ال و اقتص��اد دانش  بنیان با وجود 
رش��دی که طی یک ده��ه تجربه کرده 
اس��ت، ام��ا با چالش های��ی درخصوص 
تداوم این رش��د و افزایش اثرگذاری آن 
در اقتصاد کش��ور مواجه بوده اس��ت. به 
گواه شواهد بین المللی، اقتصاد دیجیتال 
ظرفیت های��ی دارد که می تواند به عنوان 
یک اهرم قدرتمند، فرصت های از دست 
رفته گذش��ته را برای کشورهای در حال 
توسعه جبران کند. اهمیت ظرفیت توسعه 
فرامرزی اکوسیستم دانش بنیان ایران نیز 
ب��ه خوبی مورد توجه قرار گرفته اس��ت. 
فناوری های محرک صنعت چهارم نظیر 
چاپگرهای س��ه بعدی، رباتیک، رایانش 
اب��ری، اینترنت اش��یا، امنیت س��ایبری، 
واقعیت افزوده، همزاد دیجیتال، یادگیری 
ماشین، هوش مصنوعی و تحلیل کلان 
داده ه��ا ابزارهایی هس��تند که می توانند 
سیستم های فیزیکی-سایبری را ایجاد 
کنند و در طیف وسیعی از صنایع، از محیط 

زیست و کشاورزی گرفته تا بخش مالی 
و س��لامت، انرژی، تولی��د و خدمات، به 
کارگفت��ه ش��وند. در صنعت چهارم همه 
سیستم ها و ابزارها به هم متصل می شوند 
و در نتیجه کارخانه های هوش��مند ایجاد 
می شوند که در آن ها سیستم های تولید، 
اجزا و افراد از طریق یک ش��بکه تعامل 
دارن��د. وقت��ی این توانمندس��ازها با هم 
ترکیب ش��وند، صنعت چهارم پتانس��یل 
ارائه برخی بهبودهای ش��گفت انگیز در 
محیط های تولیدی را به دست می آورد. 
ب��ه ط��ور مثال اینترنت اش��یا ترکیبی از 
ه��وش مصنوعی، اینترن��ت، رباتیک و 
هم��زاد دیجیتال اس��ت. امنیت محیط، 
پیش بینی نقص دس��تگاه و تش��خیص 
کنترل کیفیت محصولات پایش امنیت 
و سلامت کارمندان، تصمیم گیری مبتنی 
ب��ر داده، پایش ش��رایط محیطی، پایش 
و مدیری��ت مص��رف ان��رژی و ردگیری 
دارایی ه��ا، محصولات و وس��ایل نقلیه، 
برخ��ی از ارزش ه��ای اف��زوده صنعت ۴ 
است. رایانش ابری سرویس ذخیره سازی 
آنلاین است که به محیط جدیدی برای 
ذخیره سازی داده های کلان و برنامه ها 

در یک سرور مجازی اشاره دارد.

»تجارت« ورود نسل جدید انقلاب دیجیتالی به ایران را آسیب شناسی کرد

ابزارهای هوشمندسازی کسب و کارها

روی خط خبر

  اصلاح نظام مالیاتی 
یک وظیفه حاکمیتی است

رئیس کل سازمان امور مالیاتی با بیان اینکه اصلاح 
نظام مالیاتی یک وظیفه حاکمیتی است، گفت: برُدار 
اهداف س��ه بازیگر اصلی نظام مالیاتی، مش��اوران 
رس��می و مودیان برای مالیات س��تانی عادلانه باید 
هم راستا باشد. به گزارش خبرگزاری تسنیم، سید 
محمد هادی س��بحانیان رئیس کل س��ازمان امور 
مالیاتی با تاکید بر شتاب پرسرعت نظام مالیاتی در 
جهت تحول و مالیات س��تانی هوش��مند و عادلانه، 
گف��ت: اصلاح نظ��ام مالیاتی یک وظیفه حاکمیتی 
اس��ت و همه بازیگران از جمله مش��اوران رس��می 
مالیاتی باید در این امر کمک کنند. سبحانیان اظهار 
داشت: بردار اهداف سه بازیگر اصلی نظام مالیاتی، 
مش��اوران رس��می و مودیان مالیاتی برای مالیات 
ستانی عادلانه باید هم راستا باشد تا یک بازی برد 
برد بین این بازیگران برقرار شود. معاون وزیر امور 
اقتصادی و دارایی یکی از شقوق مهم جهاد تبیین 
را گفتمان سازی فرهنگ پرداخت مالیات در جامعه 
دانس��ت و گفت: اینکه نفت س��رمایه اساسی کشور 
و باید برای نسل های آینده کشور سرمایه گذاری 
شود به عنوان یکی از وظایف اصلی اعضای جامعه 

مشاوران رسمی مالیاتی است. 

کارت ملی هوشمند کارآیی ندارد
وزیر اس��بق ارتباطات گفت: کارت ملی کاغذی در 
راس��تای توسعه الکترونیک به کارت ملی هوشمند 
تبدی��ل ش��د اما کارآیی چندان��ی ندارد و تغییری در 
فرآینده��ا ایج��اد نکرده اس��ت. به گزارش ایس��نا، 
محمدج��واد آذری جهرم��ی در مراس��م رونمایی از 
»گ��زارش فرآیند ای��ران ۱۴۰۲« اظهار کرد: بدون 
رشد اقتصادی، پیشرفت حاصل نمی شود و یکی از 
راهکارهای رشد اقتصادی توسعه بهره وری است. 
وی اف��زود: در انتخاب��ات اخیر یکی از کاندیداهای 
ریاست جمهوری درباره بهره وری صحبت کرد که 
ب��رای اولی��ن بار در تمام انتخابات ها به این موضوع 
توج��ه ش��د. معم��ولا ما زمانی به به��ره وری توجه 
می کنیم که جیب مان خالی باشد و به قول معروف 
دیگر بچه حاجی نیستیم. این شرایط ایجاب می کند 

که ساختارهای کشور را اصلاح کنیم. 

 شاخص بهروری به
 3.2 درصد رسیده است

رییس س��ازمان ملی بهره وری با بیان این که دولت 
مکلف است بهره وری را سالیانه ۱۰ درصد بهبود دهد 
گفت: سال ۱۴۰۲ در شاخص بهره وری عوامل تولید 
از رش��د منفی ۰.8 به مثبت ۳.۲ درصد رس��یدیم. البته 
یکی از مشکلات ما امتناع دستگاه ها در ارائه داده هایی 
اس��ت که در موارد بس��یاری شکل محرمانه ندارد. به 
گزارش ایسنا، میرسامان پیشوایی در مراسم رونمایی از 
»گزارش فرآیند ایران ۱۴۰۲« اظهار کرد: سال دومی 
اس��ت که با کمک یک ش��رکت دانش بنیان گزارش 
فرآیند ایران ۱۴۰۲ را انجام می دهیم. سال ۱۴۰۰ که 
بنده به سازمان ملی بهره وری آمدم یکی از راهبردها 
بحث مردم سپاری و نخبه سپاری فعالیت های سازمانی 
بود. امروز در این زمینه یک شبکه متخصص از همه 
اس��تان ها داری��م. وی اف��زود: گام دوم برنامه ه��ای 
توانمندسازی برای شبکه بود. در قدم سوم اطلاعات 
را فراهم کردیم. بعضا افراد برای دادن اطلاعات امتناع 
می کنند؛ در حالی که بسیاری از این اطلاعات محرمانه 
نیست. کاری که ما کردیم این بود که طی سه سال 
گذشته اطلاعات سامانه صبا را در را ستای شفاف سازی 

در اختیار همه افراد قرار دادیم.
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وضعی��ت ن��اوگان حمل و نقل ایران چه 
شرایطی دارد و چگونه می توان آنرا ارتقا 
داد؟ این پرسش��ی اس��ت که در هر دوره 
ب��ا حض��ور دولت ه��ای جدید در فضای 
اقتصادی کش��ور مطرح می شود، پاسخ 
هایی به آن داده می شود و ارزیابی هایی 
ص��ورت می گرد ام��ا نهایتا بهبود جدی 
و عمیق��ی در وضعی��ت ن��اوگان حمل و 
نقل ایران پدیدار نمی ش��ود. بس��یاری از 
کارشناسان صنعت حمل و نقل هوایی در 
گفتگو با خبرنگار تجارت به این واقعیت 
اشاره می کنند که قبلا گفتنی ها را گفته 
اند اما تغییری ایجاد نشده است. از دهه 
7۰ خورش��یدی)دهه ۹۰ می��لادی( بود 
ک��ه موض��وع عمر بالای ناوگان حمل و 
نق��ل هوایی ایران به عنوان یک معضل 
اقتصادی در فضای عموم جامعه ایرانی 
مطرح ش��د. پس از دوران جنگ 8ساله، 
تقاض��ا برای س��فرهای هوایی در ایران 
افزای��ش پیدا کرد اما تحریم های اعمال 
ش��ده علیه صنعت هوایی ایران از سوی 
آمری��کا، امکان خری��د هاپیماهای نو و 
جدی��د را از ایران س��لب ک��رد. این روند 
در تم��ام ده��ه های بعدی ادامه یافت تا 
اینکه ایران پس از امضا برجام در س��ال 
۲۰۱۵، قرارداد خرید بیش از ۲۰۰فرورند 
هواپیم��ا را ب��ا ایرباس ، بوئینگ و س��ایر 
برندهای اروپایی منعقد کرد. روندی که 
پس از خروج ترامپ از برجام متوقف شد 
و دوب��اره زنجی��ره تحریم ها علیه ایران 
شکل گرفت. در حال حاضر متوسط عمر 
حمل و نقل هوایی ایران بیش از ۲6سال 
است که عدد بسیار بالایی محسوب می 
ش��ود. این عدد برای قطر ۵س��ال و برای 
عربستان 6س��ال است. میاانگین تعداد 

مس��افر جابجا ش��ده به ازای هر فرودگاه 
در ایران در حالی فقط ۳۰۰ هزار نفر است 
که این عدد برای هر فرودگاه امارات ۱۰ 
میلیون و ۴۰۰ هزار نفر، آلمان ۲ میلیون 
و ۱۰۰ ه��زار نف��ر و ترکی��ه ۱ میلی��ون و 
۱۰۰ هزار مس��افر ب��ه ازای هر فرودگاه 
اس��ت. مس��ئولان صنعت هوایی کشور 
و در ص��در آنها محمد محمدی بخش - 
رئیس سابق سازمان هواپیمایی - بارها 
عن��وان کردن��د که با توج��ه به جمعیت 
کش��ور، ایران به ۵۵۰ فروند هواپیما نیاز 
دارد، ام��ا کمت��ر از ۲۰۰ فروند هواپیمای 
فع��ال و س��رخط وج��ود دارد. در دولت 
س��یزدهم برای مقابله با کمبود هواپیما 
و عمر بالای ناوگان حمل و نقل ایران، 
سیاس��ت خرید هواپیماهای دسته دوم و 
از رده خارج از س��ایر کشورها دنبال شد. 
ای��ده ای که هرچند ممکن اس��ت برای 
س��فرهای داخلی کشور ظرفیت هایی را 
ایجاد کند اما مشکلات ایران در عرصه 
بی��ن المللی را مس��تدام باقی گذاش��ت. 
مه��رداد بذرپ��اس در فروردی��ن ۱۴۰۳ 
درباره رویکرد خرید هواپیماهای خارجی 
دسته دوم اظهار داشت:» توسعه ناوگان 

از روش ه��ای مختل��ف در حال پیگیری 
اس��ت. در دولت س��یزدهم تقریباً هر ماه 
تعدادی هواپیما خریداری می ش��ود، که 
تا پایان دولت تعداد قابل توجهی هواپیما 
ب��ه ن��اوگان حمل ونقل هوایی کش��ور 
اضاف��ه خواهد ش��د.« امیر پویان رفیعی 
ش��اد رییس هیات مدیره انجمن صنفی 
دفاتر س��فر هوایی و گردش��گری استان 
تهران در گفتگو با تجارت درباره وضعیت 
ناوئ��گان حمل و نق��ل هوایی ایران می 
گوید:»متاس��فانه در هر دولت و در دوره 
مدیریتی هر مسئولی ما درباره مشکلات 
صنعت حمل و نقل هوایی کشور صحبت 
م��ی کنیم و بع��د از مدتی موضوع از یاد 
می رود تا دولتی تازه و مس��ئولی جدید. 
ام��روز حمل و نق��ل هوایی، انقلابی در 
صنع��ت حمل و نقل جهانی ایجاد کرده 
است. با توجه به رشد و توسعه کشورها، 
رشد جمعیت و افزایش نیروی انسانی و 
رفت آمدهای صنعتی، کاری و تفریحی، 
س��فرهای هوایی به عنوان سریع ترین، 
ایمن ترین و به صرفه ترین نوع حمل و 
نقل معرفی ش��ده اند.« رفیعی ادامه می 
دهد:»س��ن ناوگان هوایی ایران در حال 

حاضر بیش از ۲۵ س��ال اس��ت. این رقم 
در استانداردهای جهانی بسیار بالاست. 
امروز بسیاری از کشورها استانداردهای 
خ��ود را به گون��ه ای تنظیم کرده اند که 
هواپیماهای��ی ب��ا یک چنی��ن میانگین 
عم��ری اج��ازه ورود ندارند. بخش��ی از 
موض��وع، ورود ناوگان جدید اس��ت که 
دول��ت چهاردهم باید زمینه آن را فراهم 
سازد. به دلیل تحریم ها ایران نتوانسته به 
هواپیماهای نو و جدید دسترس��ی داشته 
باشد. البته ایران در زمینه نیروی انسانی 
و مخص��ص هم کمبودهایی دارد اما در 
حال حاضر مهمترین مشکل ایران عمر 
بالای ناوگان ایران و ورود هواپیماهای 
نو به ایران اس��ت.« این تحلیلگر حمل 
و نقل هوایی در ادامه با اش��اره به تغییر 
استانداردهای جهانی و ممانعت از حضور 
هواپیماه��ای کارگکرده با عمر بالا می 
گوید:» در صنعت حمل و نقل معاهدات 
و پیم��ان های��ی وج��ود دارد ک��ه میان 
کش��ورها منعقد می ش��ود. ایران برخی 
بازارهای خود را از دست می دهد، چون 
اس��تانداردهای لازم را ندارد. کش��وری 
مانند عربس��تان، قطر و...استانداردهایی 
را تعری��ف ک��رده ان��د و در صورت عدم 
تحق��ق این ضرورت ه��ا ورود ایرلاین 
ها را محدود می کند. دردناک و تاس��ف 
آور اس��ت که جلو هواپیماهای ایرانی به 
عربستان به دلیل عمر بالای آنها گرفته 
ش��ود. مهمت��ر از این بح��ث اما ایمنی و 
امنیت مسافران ایرانی است که باید مد 
نظ��ر ق��رار گیرد. یک عق��ب ماندگی در 
نوس��ازی صنعت هواپیمایی ایران وجود 
دارد ک��ه ای��ن عقب ماندگ��ی ها باید در 

دولت جدید جبران شود.«

»تجارت« در گفتگو با کارشناسان وضعیت حمل و نقل هوایی کشور در دولت چهاردهم را بررسی می کند

مسیریابی نوسازی ناوگان هوایی

گروه صنعت و تجارت: گفته می شود که 
حجم تجاری ایران با کشورهای اوراسیا 
۲.۵ براب��ر ش��ده اس��ت در همین زمینه 
بررس��ی در خصوص کشورهای عضو و 
حج��م تجاری ایران با این کش��ورهای 
خواهی��م داش��ت. اتحادی��ه اقتص��ادی 
اوراس��یا فعالیت خود را رس��ما از س��ال 
۲۰۱۵با پیشنهاد کشور بلاروس، روسیه 
و قزاقس��تان با هدف ایجاد فضای واحد 
اقتصادی و توس��عه بازارهای مش��ترک 
آغ��از ک��رد. اتحادیه اقتصادی اوراس��یا 
ش��امل پنج کش��ور روس��یه، ارمنستان، 
بلاروس، قزاقس��تان و قرقیزستان است 
و کش��ورهای مولداوی، کوبا و ازبکستان 
به عن��وان اعضای ناظ��ر در این اتحادیه 
حضور دارند. اتحادیه اقتصادی اوراسیا با 
۱8۳ میلی��ون نفر جمعیت و واردات ۳88 
میلیارد دلاری از جهان بازار بسیار بزرگ 
در نزدیکی ایران محس��وب می ش��ود؛ از 
همین ورود به این بازار همواره موردتوجه 

ایران بوده و تمایل خود را برای گسترش 
همکاری ه��ای اقتصادی و تجاری با آن 
اتحادیه اعلام و مذاکرات را آغاز کرد؛ بر 
همین اساس از سال ۱۳۹۴ مذاکرات اولیه 
را جهت بررسی چگونگی گسترش رابطه 
تجاری و اقتصادی با اتحادیه مذکور آغاز 
شد و در نهایت در دی ماه سال گذشته پس 
از حدود ۳ سال مذاکره، اولین موافقت نامه 
تج��ارت آزاد ایران ب��ا اتحادیه اقتصادی 
اوراس��یا توس��ط وزیر صنع��ت، معدن و 
تج��ارت ایران وقت و مقامات ۵ کش��ور 
عضو آن اتحادیه و کمیس��یون اقتصادی 
اوراسیا، طی مراسمی در حاشیه اجلاس 
سران اتحادیه اقتصادی اوراسیا در سنت 
پترزبورگ امضا شد. حال با گذشت کمتر 
از یکسال، اخیرا نخست وزیر روسیه پس 
از دیدارهای اخیر خود با س��ران ایران، از 
جمله رئیس جمهور این کشور اعلام کرد 
ک��ه درباره عضویت ته��ران در اتحادیه 
اوراسیا به عنوان عضو ناظر رایزنی کرده 

است. پیش از این نیز گوار بارگسیان، عضو 
هیئت مدیره اتحادیه اقتصادی اوراسیا در 
یک کنفرانس مطبوعاتی گفته بود: ما با 
جمهوری اسلامی ایران توافقنامه تجارت 
آزاد امضا کرده ایم. ما درخواست عضویت 
ناظر در اتحادیه را از شرکای ایرانی خود 
دریافت کرده ایم. این درخواس��ت اکنون 
توس��ط آژانس های این اتحادیه مطابق 
با رویه های تعیین ش��ده در حال بررس��ی 
است. ما امیدواریم که روسای دولت های 
ما در آینده نزدیک تصمیم بگیرند و ایران 
عضوی��ت ناظ��ر در اتحادی��ه اقتصادی 
اوراس��یا را دریافت کند. در ش��رایطی که 
آمری��کا با تحریم های س��خت گیرانه به 
دنبال انزوای ایران است و از سوی دیگر 
هزینه تجارت برای ایران افزایش یافته، 
بسیاری از کارشناسان و فعالان اقتصادی 
همکاری تجاری ایران با اوراسیا را راه حل 
برون رفت از س��د تحریم ه��ا می دانند و 
معتقدن��د که عضویت در این اتحادیه در 

شرایط تحریم ، می تواند نقش مؤثری در 
عبور از تنگناهای اقتصادی کش��ورمان 
ایفا کند و امکان اس��تفاده از تعرفه های 
تجاری، فرصت سرمایه گذاری و صادرات 
و تسهیل روابط اقتصادی با اعضای این 
اتحادی��ه را فراه��م کند. اما این به معنای 
برداش��تن س��د تحریم ها نیست. مشکل 
محدودی��ت تراکنش ه��ای انتقال پول 
بین سیستم های بانکی پنج کشور عضو 
اتحادی��ه و ای��ران به دلی��ل تحریم های 
یکجانبه آمریکا علیه این کش��ور یکی از 
چالش های پیش رو اس��ت و این مس��ئله 
می توان��د مانع بزرگی برای تجارت میان 
ایران و کشورهای عضو این اتحادیه باشد. 
برای مثال حجم تجارت ایران با کشوری 
نظیر روس��یه با توج��ه به روابط نزدیکی 
که دارند، مناس��ب نیست و این دو کشور 
نتوانسته اند از ظرفیت های اقتصادی خود 
برای مراوده تجاری اس��تفاده کنند و این 

موضوع در آمارها کاملا مشهود است.

تجارت اهمیت گسترش روابط تجاری ایران با اوراسیا را بررسی می کند

اوراسیا؛ مسیری برای گسترش روابط تجاری

  تدوین 14 مگاپروژه
 برای گذر از اوج بار سال آینده

وزی��ر نی��رو با بیان اینکه تامین ب��رق پایدار اوج بار 
سال آینده به تعمیرات نیروگاهی به موقع در فصل 
سرد سال وابسته است، از برنامه ریزی ۱۴ مگاپروژه 
به منظور آمادگی حداکثری برای عبور موفق از اوج 
بار س��ال ۱۴۰۴ خبر داد. به گزارش گروه مس��کن و 
ان��رژی از وزارت نی��رو، »عباس علی آبادی« دیروز 
در جلس��ه ام��ور ب��رق و ان��رژی وزارت نیرو افزود: 
حفظ ذخایر آبی برای استفاده حداکثری از ظرفیت 
نیروگاه های برقابی، توس��عه ظرفیت نیروگاه های 
تجدیدپذی��ر، انجام به موقع تعمی��رات نیروگاهی، 
رفع محدودیت های ش��بکه برق و نیز توجه به ویژه 
به موضوع آگاهی بخش��ی و اطلاع رسانی، از جمله 
اقدام هایی است که می تواند به عبور موفق از اوج بار 
سال آینده کمک شایانی کند. علی آبادی ادامه داد: 
بخش خانگی در واقع در حال استفاده غیرمستقیم 
از حق و س��هم س��ایر مش��ترکان اس��ت و ما باید با 
ترس��یم س��ازوکارهای جدید تعامل و گفت وگو با 
م��ردم، ضم��ن افزایش آگاهی آن��ان در این  زمینه، 
نس��بت به افزایش مش��ارکت آنها در حوزه مدیریت 

و بهینه سازی مصرف برق اقدام کنیم.

 افزایش 2.۵ برابری 
تجارت ایران با اوراسیا

رئیس س��ازمان توس��عه تجارت ضمن تاکید بر رفع 
موانع صادراتی و تسهیل امور و همچنین تمرکز بر 
توسعه تجارت کشور، از تجار خواست تا خود را برای 
رقابت های جدید آماده کنند و در جهت پیشبرد بهتر 
اهداف، بازرگانان و تجار به سازمان توسعه تجارت 
که خانه تجار در بدنه دولت اس��ت، مش��ورت دهند. 
محمدعلی دهقان دهنوی تاکید کرد: تولیدکنندگان 
و تجار بایستی به این باور برسند که قدم به قدم به 
سمت تجارت آزاد حرکت می کنیم؛ در همین راستا 
توسعه تجارت با اعضای اتحادیه اوراسیا رقم خورده 
اس��ت. از حدود چهار س��ال پیش که وارد تجارت 
آزاد با اوراس��یا ش��ده ایم، تجارت ما با اوراس��یا ۲.۵ 
برابر شد، این موضوع به دلیل کاهش تعرفه ها بود. 
نکته جالب اینجاس��ت که افزایش تجارت، تنها به 
کالاهایی محدود نشد که تعرفه های آن ها کاهش 
یافته بود. این مقام مسئول تصریح کرد: ما به دنبال 
تجارت آزاد هس��تیم. اوراس��یا اولین تجربه تجارت 
آزاد ایران است که طی آن 87 درصد تعرفه ها کنار 

گذاشته می شود. 

از برنامه ملی اکتشاف ذخایر معدنی 
کشور رونمایی می شود

معاون وزیر صمت و رئیس سازمان زمین شناسی و 
اکتش��افات معدنی کشور اعلام کرد که برنامه ملی 
اکتشاف ذخایر معدنی کشور تا پایان مهرماه رونمایی 
و وارد مرحله اجرایی می ش��ود. علیرضا ش��هیدی با 
بیان این مطلب گفت: شناسایی دارایی های معدنی 
کشور در راستای مسائل کلان حکمرانی اکتشاف 
ذخای��ر معدن��ی، مهمترین هدف اجرای این برنامه 
ملی به شمار می رود. وی در ادامه افزود: حل مسائل 
دسترس��ی به زمین برای انجام فعالیت های معدنی 
بخ��ش خصوص��ی و غیردولتی مانند تعیین تکلیف 
وضعی��ت محدوده های معدنی کش��ور و معارضین 
محلی و نهادی، بهبود ساختارهای قانونی، تامین و 
بهبود وضعیت نگهداشت نیروی انسانی متخصص 
بخ��ش مع��دن و تحول در نظام تامین منابع مالی از 
جمل��ه محوره��ای اجرایی ای��ن برنامه ملی خواهد 

بود.

روی خط خبر
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شرفی خبوشان مطرح کرد؛

نویسنده ایرانی با امکانات کم و محدودیت زیستی خود می نویسد
محمدرضا شرفی خبوشان می گوید نویسنده ایرانی نویسنده ای است که با امکانات 
کم و محدودیت زیستی خودش قلم می زند. رمان »عاشقی به سبک ون گوگ« 
نوشته محمدرضا شرفی خبوشان توسط انتشارات شهرستان ادب منتشر و روانه 
بازار نشر شده است. این کتاب دربرگیرنده داستان عاشقی پسر جوانی با سرگذشتی 
رازآلود را در روزهای اوج انقلاب روایت می کند. ش��خصیتی که با کنار هم قرار 
دادن رویدادها، شخصیت ها و اتفاق ها، سعی در کامل کردن تکه گمشده ای از 
پازل زندگی خود را دارد. »عاشقی به سبک ون گوگ« در ۲۱۲ صفحه عرضه شده 
است. به بهانه مرور این رمان به گفت وگو با محمدرضا شرفی خبوشان نویسنده 

این کتاب نشستیم.        مشروح این گفت وگو را در ادامه می خوانید:
��� آقای شرفی، عنوان و طرح کتاب چگونه شکل گرفت؟

»عاشقی به سبک ون گوگ« رمانی در مورد شخصیت یک نقاش است و نویسنده 
در فضایی داستان را روایت می کند که این فضا متعلق به نقاش های پهلوی دوم 
اس��ت. خود این فضا و ش��خصیت اصلی و قهرمان رمان و حرفه و کار هنری او 
باعث ش��د که عنوان »عاش��قی به سبک ونگوگ« انتخاب شود. ونگوگ اشاره 
دارد به تعلق خاطر شخصیت داستان و حس و حال او که بی ربط به خلقیات و 
درونیات و سرنوشت او نیست و همچنین عاشقی که عشق قهرمان داستان به 
دختری است که از قضا او هم نقاش است. و این در صورتی است که می بینیم 
این فضا، احوالات فضای اغلب روشنفکران و هنرمندان پیش از انقلاب است. 
طرح روی جلد هم به تبع نام رمان توسط آقای مجید کاشانی خلق شد. که اشاره 
دارد به خود ونگوگ؛ طرحی که در داستان زندگی ونگوگ خیلی اثربخش است. 
ونگوگ در یکی از بحران های زندگی خود گوشش را می برد و این طرح گوشی 

که روی جلد کتاب است اشاره دارد به بخشی از زندگی ونگوگ دارد.
کتاب دچار تغییر عنوان نشد؟ از اول همین بود؟ ���

نویسنده یک اثر طبیعتاً اسامی مختلفی را مدنظر دارد و اسمی را انتخاب می کند 
که به نظر خودش بهترین ویژگی های اسمی را برای عنوان اثرش دارد. چراکه 
اس��م باید هم به نحوی حال و هوای داس��تان را القا کند و هم جدید و تازه باش��د 
و هم مخاطب را به خواندن رمان ترغیب و تش��ویق کند. »عاش��قی به س��بک 
ون گوگ« را بر اس��اس همین موارد ذکر ش��ده انتخاب کردم و ناش��ر هم با این 

انتخاب موافقت کرد.

ماجرای شکل گیری این مجموعه داستان چه بود؟ اولین بار کجا و چگونه  ���
نگارش این مجموعه به ذهن شما خطور کرد؟

آغاز رمان و هر داستانی با ایده ای در ذهن نویسنده خطور می کند. ایده آن جرقه 
اولیه است که در ذهن نویسنده زده می شود و اگر آن جرقه ایجاد شده در ذهن، 
توس��ط نویس��نده پیگیری ش��ده و به شعله آتشی ثمربخش تبدیل شود، آن ایده 
تبدیل به رمان می شود. همه نویسندگان در طول زندگی روزمره خود در معرض 
ایده های مختلفی هستند. نویسنده ها بعضی از ایده ها را برحسب جهان فکری، 
علاقه مندی و ذهنیتی که دارند جدی گرفته و آن را تبدیل به طرح و در نهایت 
تبدیل به رمان می کنند. ایده »عاشقی به سبک ونگوگ« هم بر مبنای نگاه و 
نگرش خودم به فضای فکری روش��نفکری پیش از انقلاب بود. ما باید رمانی 
داشته باشیم که بتواند زبان، مشغولیت های ذهنی و همفکری هنرمندان پیش 
از انقلاب را به نحوی نشان بدهد. به تعبیر بنده آن چیزی که روشنفکران پیش 
از انقلاب بس��یار زیاد دچارش بودند، یک بحث هویتی بود. اینکه روش��نفکران 
به دنبال هویت خودشان بودند و دوست داشتند که جهان هویتی را دریابند اما 
در نهایت س��ردرگم ش��دند و این عدم از ش��ناخت هویت خودشان که چه هستند 
و چه می خواهند باش��ند و نقش آنها در جامعه چیس��ت و جامعه به چه س��متی 
حرکت می کند؛ همگی س��ؤالاتی بودند که روش��نفکر پیش از انقلاب برای آن 
پاسخ دقیقی نداشت. و چنین مباحثی که از موضوعات خیلی مهمی است باعث 
شکل گیری ایده نمایش زندگی یک نقاش عاشق در ذهن بنده شد که در نهایت 

تبدیل به اثر حاضر شد.
نگارش داس�تان ها چقدر طول کش�ید؟ اغلب در چه زمان و مکانی قلم  ���

می زدید؟
بس��تگی به نویس��نده دارد که چه ش��یوه ای را برای خلق رمانش پیش می گیرد. 
خیلی از رمان ها هستند که نیازی به تحقیق و پژوهش نداشته و وقت کمتری 
از نویسنده می گیرند که البته به نظر من چنین رمانی نداریم. »عاشقی به سبک 
ونگوگ« در دوره پهلوی می گذرد و بخشی از فصل آخر آن هم در دوره اواخر 
قاجار یعنی مش��روطه می گذرد و این یعنی کتاب حاصل پژوهش و تحقیق و 
مطالعه اس��ت. و من نویس��نده برای تس��لط بر موضوع ناچار بودم که پژوهش و 
تحقیق مفصلی انجام بدهم. نگارش داستان »عاشقی به سبک ون گوگ« دو 
س��ال طول کش��ید و بخش اعظم آن پژوهش و تحقیق پیرامون فضا و مکان و 
شخصیت های داستان بود. در مورد زمان و مکان نوشتن هم عرض کنم که من 
جزو نویسندگانی هستم که صبح خیلی زود برایم اهمیت زیادی دارد. چراکه حس 
می کنم جهان با طلوع خورشید آغاز می شود و طبیعت کار خودش را با نورانیت 
و طلوع خورشید شروع می کند و این بر حس و حال و عملکرد انسان هم حاکم 
است. به همین خاطر زمان قلم زدن من در صبحگاه است. البته پاسخ این سوال 
برای نویسنده ایرانی خیلی آزادانه نیست. چون نویسنده ایرانی نویسنده ای است 
که با امکانات کم و محدودیت زیستی خودش قلم می زند. یک نویسنده برای 
نوش��تن باید مکانی داش��ته باش��د که به او آرامش بدهد. در ایران چنین مکانی 
نداریم. در ایران هیچ نویس��نده ای نمی تواند برنامه ریزی حرفه ای داش��ته باشد، 
مگر اینکه خودش بخواهد یک فضایی خلق کند. چراکه نویسندگی و نوشتن 
در ایران معیشت و امورات نویسنده را فراهم نمی کند. و مکان نوشتن هم تابع 
همین امر اس��ت. با توجه به این امر زمان بیش��تر از مکان برای من مهم اس��ت 
یعنی صبحگاه در هر مکانی که امکانش فراهم ش��د. حتی ش��لوغی مکان هم 

برایم مشکلی ایجاد نمی کند.
درباره انتخاب ناشر اثر هم صحبت کنیم!���

انتخاب ناشر برمی گردد به اینکه خود ناشرها هم به چاپ اثر یک نویسنده اشتیاق 
و علاقه مندی نشان بدهند. برای من همراهی ناشر با اثر خیلی مهم است. ناشر 

اثر من هم ناشری بود که به خلق این اثر علاقه مند بود و استقبال کرد.

پنجاه ونهمین س��الگرد تاس��یس تماش��اخانه س��نگلج با حضور پیشکسوتان هنر 
نمایش و همراه با تجلیل از اسماعیل خلج در این تماشاخانه برگزار شد. به گزارش 
ایس��نا به نقل از دفتر رس��انه اداره کل هنرهای نمایش��ی، پنجاه ونهمین س��الگرد 
تاسیس تماشاخانه سنگلج همراه با مراسم بزرگداشت اسماعیل خلج، نویسنده و 
کارگردان پیشکسوت، صبح امروز، چهارشنبه )۱8 مهر( در این تماشاخانه برگزار 
ش��د. علی نصیریان )بازیگر و کارگردان پیشکس��وت تئاتر(، حمید نیلی )مدیرکل 
هنرهای نمایش��ی(، پریس��ا مقتدی )مدیر تماش��اخانه سنگلج(، توحید معصومی 
)مشاورعالی اداره کل هنرهای نمایشی(، ایرج راد، هادی مرزبان، داوود فتحعلی 
بیگ��ی، ج��واد انصاف��ی، اکب��ر رحمتی، اصغر همت، کاظم هژی��رآزاد، نادر فلاح، 
داوود داداشی،  عباس جمالی، رحمت امینی و… از هنرمندانی بودند که در این 
مراسم حضور داشتند. علی نصیریان در ابتدای این نشست گفت: تئاتر یک اتفاق 
تکثیرناپذیر اس��ت. ش��ما عکس یا فیلم را تکثیر می کنید اما تئاتر در لحظه اتفاق 
می افتد. او در بخشی از سخنانش به یاد و خاطره اجراهایی که در تماشاخانه سنگلج 
داشت، پرداخت و بیان کرد: من همیشه سعی کردم تا موضع گیری خودخواهانه و 
سیاسی خاصی نداشته باشم و خاطرات و اتفاقات را بدون جانبداری مطرح کنم. 
نصیریان ادامه داد: سنگلج مهم  ترین سالن نمایشی ما و بهتر از تئاترشهر است. 
این سالن خیلی خوب ساخته شده است. ما این زمین کناری را برای اضافه کردن 
بک اس��تیج و کارگاه دکورس��ازی در نظر داش��تیم.  این هنرمند پیشکسوت اضافه 
کرد: تئاتر یک ملت براس��اس آثار دراماتیک آن یعنی نمایش��نامه هایش معرفی 
می شود. ما در زمینه بازیگری و کارگردانی کارهایی انجام داده بودیم اما درباره 
نمایشنامه نویس��ی اتفاق نیفتاده بود و بعدها کم کم به آن پرداخته ش��د.او با تاکید 

بر اینکه نمایش ایرانی باید تقویت ش��ود، یادآوری کرد: در دهه ۳۰ هیچ درس��ی 
برای نمایش��نامه نویس��ی نبود، اما اکنون نمایشنامه نویس��ی ما بهتر ش��ده است. 
نمایشنامه نویسی هنر بسیار جذاب و خوبی است. نمایشنامه نویسی ایرانی که در 
دهه ۴۰ ش��کل گرفت، روی فیلمنامه نویس��ی هم تاثیر گذاشت. نصیریان اضافه 
کرد: دراما یک عمل و اتفاق اس��ت. تمام آثار دراماتیک دنیا روی نقاط ضعف و 
فرازوفرودهای انسانی انگشت گذاشته اند و هیچ  نمایشنامه ای روی نکته مثبت 
انگشت نگذاشته است. همانطور که ارسطو این هنر را تزکیه انسان می داند. اما 
متاسفانه ما کاری را که نقد کرده و گرفتاری را بیان می کند، سیاه نمایی می نامیم. 
به همین دلیل مهم ترین چیزی که مدیران فرهنگی و هنرمندان باید داشته باشند، 
اطلاعات کافی از حرفه ای اس��ت که در آن مش��غول هس��تند. او ادامه داد: تئاتر را 
نمی توان دیکته کرد؛ یک جوش��ش خلاقه انس��انی و درونی اس��ت و باید دید آن 

نویس��نده چه در مغز داش��ته که این اجرا براس��اس آن شکل گرفته است. افرادی 
چون محمد رحمانیان و محمد چرم ش��یر در این نس��ل آدم های اهلی هس��تند. از 
این افراد برای پیش��برد نمایش ایرانی بهره ببرید. هر نس��لی اس��تعدادهای خود را 
داراس��ت و این آدم های جدید خیلی درجه یک هس��تند. این هنرمند اظهار کرد: 
بیضایی در کار نمایشنامه نویسی ایرانی نخبه است، شاید نسل جدید به او نرسند 
اما استعداد دارند و از آن ها نباید غافل شد. نصیریان در پایان سخنانش گفت: در 
دام و چارچوب نمایشنامه های سنتی نمانید. از آنها استفاده کنید و محتوای تازه 
براساس نیاز جامعه پرداخت کنید. شما پیشرو و معلم جامعه هستید. بخش عمده 
هنر زیبایی است و این ملت باید زیبایی ببیند. این هنر است که دریچه تنفس تازه 
برای ملت ایجاد می کند. حمید نیلی، مدیرکل هنرهای نمایشی در این نشست 
بیان کرد: بارقه امیدی از صحبت های شهردار در شورای شهر مطرح شده است 
که زمین کناری به تماش��اخانه اضافه بش��ود و این به رایزنی آقای وزیر بس��تگی 
دارد. او ادامه داد: تلاش کرده ایم تا این جلسه با حضور وزیر و استادان پیشکسوت 
هنر در مورد بررسی وضعیت تئاتر ایرانی و تماشاخانه سنگلج برگزار شود. سعی 
می کنیم تا س��اختمان اداره تئاتر س��ابق فضایی برای موزه تئاتر و کارگاهی برای 
نمایش ایرانی باشد. پریسا مقتدی نیز گفت: تلاش استاد نصیریان و دیگر بزرگان 
این بوده است که طرح توسعه سنگلج به اجرا برسد و امیدواریم سال بعد در 6۰ 
س��الگی این تالار با این اتفاق همراه باش��د. این هنرمند اضافه کرد: این خواس��ته 
خانواده تئاتر است و شهرداری باید از هنرمندان حمایت و همراهی کند؛ چراکه 
یکی از وظایف ش��هرداری حمایت از فرهنگ و هنر اس��ت و بنا به ضرورت های 

پیش رو نیاز به گسترش دارد.

علی نصیریان :

 تئاتر را نمی توان دیکته کرد


